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I. PROSECUTIVE ACTION

The facts in this matter were discussed with MYLES J. LANE,
Chief Assistant United States Attorney for the Southern District of New
York, who authorized the filing of a complaint. SA WILLIAM F. NORTON, Jr.,
filed a complaint with the Honorable JOHN F. X. MC GOHEY, United States
District Judge for the Soutiern District of New York about 6:45 P.M. on
July 17, 1950. This complaint charges JULIUS ROSENBERG with a violation
of Title 50, Section 3k, United States Code (1946 Edition). The complaint
charges as followss : , '

"That from on or about November 1, 194k, and contimuously -
thereafter, up to and including June 16, 1950, in the Southern District

of New York, JULIUS ROSENBERG, the defendant herein, did, the United States 4

of America being then and there at war, combine, conspire, confederate
and agree DAVID GREENGLASS, HARRY GOLD and other persons to deponent
uninown to violate Section 32 (a) of Titls 50, United States Code, in
that they did combine, conspire, confederate and agree with intent amd .

. reason to believe that it would be used to the advantage of a foreign
nation, to wit, the Union of Soviet Socialist Republics, to communicate,
deliver, and transmit, and attempt to communicate, deliver and transmit
to a foreign Government, to wit, the Union of Soviet Socialist Republics,
and representatives and agents thereof, directly and indirectly, documents,
writings, sketches, notes and information relating to the national defense
of the United States, to wit, documents, writings, sketches, notes ami
information relating to atomic energy and muclear fission.

"Pursuant to the said conspiracy and to effect the object thereof,
the defendant and co-conspirators did commit, among others, the following
overt acts: '

"l. On or about thg 10th day of Jamary, 1945, the exact date
"being to your deponent unknown, at the Southern District of New York, the
defendant JULIUS ROSENBERG met and conferred with DAVID GREENGLASS;

"2, On or about the 23rd day of May, 1950, the exact date °

being to your deponent unknown, at the Southern District of New York, the o

defendant JULIUS ROSENBERG gave a sum of money to DAVID GREENGLASS; .. -

R .

"in violation of Se¢tian 3, Title 50, United States Code (1946 Editionm), .

"The sources of depqngnt's_ information and grounds of his :‘.

g
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”Uherefore, deponent prays that a warrant may be 1ssued for the
apprehension of the above-named defendant and that he may de arrested and
imprisoned or bailed, as the case may be." :

II. ARREST OF JULIUS ROSENBERG
AND SEARCH OF HIS APARTMENT

At sbout T:42 P.M. on July 17, 1950, JULIUS ROSENBERG was arrested
at his home, Apartment GE-11, 10 Monroe Street, New York, New York by
Special Agents WILLIAM F. NORTON, Jr. and JOHN A. HARRINGTON. SubJject's
apartment was searched incidental to his arrest by Special Agents of the
Federal Bureau of Investigation, and the results of this search will be set
forth hereinafter.

III. ARRAIGNMENT OF JULIUS ROSENBERG
AND HEARINGS

At about 11:10 P.M. on July 17,1950, JULIUS ROSENBERG was arraigned
before the Honorable JOHN F. X. MC GOHEY, United States District Judge,
Southern District of New York. ROSENBERG was represented by his counsel
EMANUEL H, BLOCH. Judge MC GOHEY fixed bail at $100,000.00 and remanded
ROSENBERG to the custody of the United States Marshal, Southern District of
New York in default of bail. He is now being maintained at the Federal House
of Detention, New York City. Judge Mc GOHEY adjourned the hearing until July 31,
1950, end this hearing was in turn adjourned until August 15, 1950.

8. Current Progecutive Action

The facts in this matter are now being presented to the Grand Jury
now in session in the Southern District of New York. HARRY GOLD, self-
admitted espionage agent, testified before the Grand Jury on August 2, 1950.
RUTH GREENGLASS, wife of DAVID GREENGLASS, self-admitted espionage agent,
testified before the Grand Jury on August 3, 1950. DAVID GREENGLASS, self-
admitted espionage agent,“testified before the Grand Jury on August 7, 1950,

Iv, ESPIONAGE ACTIVITIES OF JULIUS
ROSENBERG RELATED BY RUTH GREENGLASS

a. Conspiracy Between
JULIUS ROSENBERG, ETHEL

QEROSENBERG _end RUTH GREENGLASS
At New York City to Recruit
DAVID GREENGLASS

* RUTH GREENGLASS, wife of DAVID.GREENGLASS, made the following state-
ment: '
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"New York, New York
July 17, 1950 L

"I, Ruth Greenglass, make the following statement to John A.
Harrington and William F. Norton, Jr., who have identified themselves to
me as Special Agents of the Federal Bureau of Investigation, United States
Department of Justice.s I make this statement freely and voluntarily after
having been advised of my right not to make a statement, that I have a
right to an attorney, and have consulted an attorney, I understand that
this statement may be used against me in a court of law, This statement
is not being made as a result of any threats, promises or duress,

"1 was born May 1, 192} at New York City and presently reside
at 265 Rivington Street, New York City. I was married to David Greenglass
on November 29, 1942 at New York City.

"In the early part of November 194, I planned to visit my
husband David in Albuquerque, New Mexico to spend our wedding anniversary
together on November 29, 19Lli, David was then in the United States Army
and stationed in the vicinity of Albuquerque, New Mexico,

"In the early part of November 19Lk, one evening I visited
Julius Rosenberg and his wife Ethel at their home, GE-11, 10 Monroe
Street, New York City, Ethel Rosenberg is my husband's sister., On the
evening in question, Julius Rosenberg knew that I intended to visit my
husband David in Albuquerque, New Mexico about November 29, 194k, During
the course of the evening, Julius Rosenberg told me that I might have
noticed that he and his wife Ethel Rosenberg in recent months had not been
attending any Communist Party meetings or any functions that had what he-
described to be a YRed? tings to them, and that Ethel Rosenberg had not
been buying the 'Daily Worker' at her usual newsstard, To explain to me
why he and Ethel Rosenberg had discontinued their open affiliation with
" the Communist Party, Julius Rosenberg said that he always wanted to do
more than to be just a member in the Communist Party and that, therefore,
he had searched for two years to place himself in contact with a group
which I believed he described as a 'Russian underground?s 1In this way - -
Julius Rosenberg felt that he could do the work that he was slated for, = - -
He stated that he wanted to do something to directly help Russia and that "
it took him two years to find the group through which this help could be - -
given, - )
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' - ®Julius Rosenberg then told me that my husband David was at.
that time working at the place where the atom bomb was being made and -
that this bomb was more dangerous than any weapon that had ever been used, N
He also told me that there were radiation effects from the bomb. At this

Urdited States Army,
"Julius .Rosenberg requested me when I visited my husband

David in Llbuquerque, New Mexico to ask David if he would make scientific
information available to the Russians. Julius Rosenberg said that the

Russians were working on the atom bomb and that there was not a free exchange

of information between the Zllies and Russia, Julius Rosenberg said that
he felt that Russia should be placed on an equal Plane with the other
Allies as far as the availability of this atomic information was concerned.

"Because I was very reluctant to do what Julius Rosenberg
requested me to do, his wife Ethel Rosenberg, who was present during this
conversation, told me thet I should ask my husband David if he
would furnish this type of information to the Russians. I vwas very
reluctant to do what Julius and Ethel Rosenberg requested nme to do, but
they finally persuaded me to ask David if he would be willing to furnish
information to the Russians, ‘

"At a leter date, prior to my departure for Albuquerque, New
Yexico, Julius Rosenberg gave me about 9150 to help pay the expenses of
my trip, In the latter part of November 194k I left New York by trein
for Albuquerque, New Mexico. I had previously made reservations by
telegram at the El Fidel Hotel, Llbuquerque, New Mexico.

b. Conspiracy Between vid Gre and Buth Greenglass
to Recrult David Creenglass at L Tbuquerque, New Nexico

The statement of Rwth Greengléés continues:

"I arrived at Albuquerque, New Mexdco a few days before
wedding anniversary. David arrived in Albuquerque about November 28,
19LL and joined me at the El Fidel Hotel, e spent out second wedding

days .

anmiversary together on November 29, 19Mk. David had a pass for about five '
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- ®Just prior to my return to New York, while David and I were ..
taking a walk, I told him what Julius Rosenberg had told me about his S
working at the place where the atom bomb was being made, David asked me
who had told me about the atom bomb and I told him that Julius Rosenberg
hade I then told David of the request that Julius and Ethel Rosenberg
had made to me that I ask David to furnish the Russians with scientific
information, and I explained their request to David in the same way that
Julius and Ethel Raserberg had explained it to me.

"At first David was shocked at what Julius Rosenberg wanted
him to do. At first he said no and he did not make any decision that
same daye The following day,aftev having though it over, David said
that he would do what Julius Rosenberg had requested of him, David
also said that he would discuss this matter with Julius Rosenberg when
he returned to New York on his expected furlough. David told me &bout
the physical set-up of the Los Alamos installation and he gave me the
names of certain people who were working there in November, 19Ll, among
whom, as I now recall, wereXOppenheimer an%ﬁrey.

Ce Conspiracy Between Julius Rosenberg and Ruth Greenglass
at_New York City Reporting Recruitment of David Greenglass

The statement of Ruth Greenglass comtinuess

"I returned to New York in the early part e¢f December 194l
and Julius Rosenberg came to See me at my apartment at 265 Rivington
Street, New York City and I told him that David agreed to do what he
requested, I also gave Julius Rosenberg the names that I remembered
that David had given me of the people who were working at Los Alamose
I also told Julius Rosenberg about the physical set-up of Los Alamos,
as David had told me., Julius Rosenberg said he would wait until David
returned to New York on his expgcted furlough to discuss this matter
further with David, :

ds Conspiracy Between Julius Rosenberg, _@%M_E
Greenglass, Ruth Greeglassg"Anne" and Unknown Man at New Yor

The statement of Ruth Greenglass contimuess
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"About a month later, my husband David urned to New York City.

on furlough and ons evening David and I went to Julius Rosenberg's apartment
at 10 Monroe Street, New York City, where we met Jplius and Ethel Rosenberg
and a woman I knew as Anne, Anne and her husbandfMike I knew as old friends
of Julius and Ethel Rosenberg, and Anne and Mike”’dt that time 1ived at
Chappaqua, New York. Anne remained at Julius Rosenberg's apartment for a

. short period of time and then left,.

NY 65-'153’!1_& |

. "Julius Rosenberg asked David what he was doing and David told
Julius Rosenberg he was working in the experimental shop at Los Alamos,
David explained to Julius Rosenberg that if someons brought in a sketch

of a part he warted made, David would make it for him because David was ‘

a machinist and this was the type of work he dide I recall that Julius
Rosenberg asked David how the atom bomb was detonated but I do not recall

what David told Julius,

"We all had dinner, After dinner Julius and Ethel Rosenberg,
David and myself sat around talking, Julius told David what he wanted .-
him to do, He did not want David to go out of his way to obtain infor-
mation and he did not want David to ba obvious in what he was doing,
I did not understand what Julius and David were talking about because it
was of a _technical nature, - '

""Before we left Julius Rosenberg's apartment, Julius Rosenberg
produced the cover from a Jelle box sides Julius Rosenberg, in the
presence of his wife Ethel, David and myself, cut this Jello box side in
half in an irregular manner, One-half of this Jello box side Julius
Rosenberg gave to David and Julius said that he would give the other
half of the Jello box side to Anne, the woman who had been in his apart-
ment previously that same evening, Julius Rosenberg said that Anne would
come out to see us in New Mexico to get the information from David and
that she would produce the matching half of the box side, I beljeve there
‘was some discussion by Julius Roserberg of Anne being met in a movie
theater at Denver, Col,

"During David's furlough in January, 1945, Julius Rosenberg -
was very persistent about being with us a great deal at a time whenwe - =
felt that we wanted to be alone, )

"Several days after David had received the Jello box side
from Julius Rosenberg, Julius Rosenberg came to my apartment and spoke
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"to David about David meeting Julius Rosemberg and an unidentified man at
a later date. 4 day or so later, Julius Rosenberg returned to my apart-
ment again in the evening and Julius Rosenberg and David left the apart-
ment together, David returned to my apartment about two hours later and
told me he had met somebody whom he had not been able to see too clearly
because the man kept hisface in the dark, David told me that he had

met this man on a street in the 50's in the vicinity of an elevated
railroads David said that Julius Rosenberg introduced David to this
unknown man saying "This is Dave", but Julius Rosenberg did not tell David
who the man was or what his name was, David spent between “wenty and
thirty minutes with this unknown man but I do not recall what David told
me he discussed with this unknown man,

glass and
ng Information to

ee Conspiracy Between Day
Gold at Albuquerque,
Ha.rry Gold

The statement of Ruth Greenglass corxtinues:

"After his furlough, Dgvid returned to Los Alamos, New Mexico,
and in March 1945 I went out to Albuquerque, New Mexico to live, First I
lived in a hotel and then I stayed at the apartment of a friend of Davids
whose wife had gone back East, When David's friend's wife retumed from
the East, I then went to a hotel to live until I finally obtained the
apartment at 209 North High Street, Albuquerque, New Mexico, David
only came home on week-ends, .

at 209 North High Street, Albuquerque, New Mexico and said he was

from Pittsburgh. This man gave my husband David the matching half of the
Jello box side. This man told“David what information he wanted and

David wrote down the information requested and told this man to come

back later. This man returned later that same day, at which time David

gave him some written information and ipaceiurn David received a sealed. .
envelope from this man, I recall that David and this man discussed how - L
the atom bomb was detonated and that this man told David that he was a =
chemical engineer, I also recall that David and this unknown man discussed - -
lenses and high-speed cameras, This unknown man also indicated to David -
and Ic that he might return at a later date and he wanted information from
David along the same lines as David had given him., He also wanted to know
the names of the people at Los Alamos who were inclined to be 'leftistale

I think that David gave this man the names of such people working at Los
Alamos, . g

"Ore Sunday morning in June 1945, a man came to ourapartment
i:&ve
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"After this man received this information, we all left the
apartment and we walked to the front of the USO building in Albuquerque,
We left this man in front of the USO building and David and I returned
to our apartment, We opened the envelope which this man had given David
and discovered that it contained $500, The taking of the money made
David and me feel worse because it was now apparent that we were not
Just passing information but rather that we were being paid for it,

f. Conspiracy Betweena Julius Rosenberg, and
gerg ass > Fiea from the United States to the
Soviet Uniza

The statement of Ruth Greenglass continues:

"When Dr. Klau%g\uchs was arrested, Julius Rosenberg came
to our apartment and told DA and me that the man who had contacted
us in Albuquerque, New Mexico in June 1945 would be the next one to be
picked up and that !they'were going to contact this man to tell him to
keep quiet, .

"On May 23, 1950 Julius Rosenberg came to our apartment with
a ¢5py of a newspaper which I think was the New York 'Herald Tribune!?
in which appeared a photograph of one Harry Gold who had been arrested in
Philadelphia, Pennsylvania by the FBI, Julius Rosenberg told us that this
Harry Gold was the man who had contacted us in Albuguerque, New Mexico,
Julius Rosenberg then told us that we had to leave the United States because
sometime between June 12 and June 16, 1950 something would happen to us,
Julius Rosenberg wanted David and me to take our two children with us to
the Soviet Union, Julius Rosenberg was going to obtain United States
passports for us, Julius Rosenberg said .My friend tells me before you
_get a passport you have to get: injected against smallpox.! Julius
Rosenberg wanted us to get a doctor to give us a false letter stating
that we had received such a smallpox innoculation, David and I refused
to do this, Julius Rosenberg then told us that he would get his doctor
who lives in Knickerbocker Village, New York City to prepare such a L
letter for himself and for us, : ‘

- "Julius Rosenberg advised us to leave everything we had in
our apartment at Rivington Street and to Just take our clothing with us -
and go to Mexico City, Mexico, At Mexico City we were to rent a house
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"and after living there one month we were to write to the Soviet Consulate

at Mexico City, Mexico, using a name which Julius Rosenberg gave us but -

¥hich I do not recall at the present time, and about three days later we

were to meet someone in front of a statue in a park in Mexico City, Mexico,
After this meeting we were to travel by boat to Europe and proce:d to

either Berne, Switzerland or some other city in Europe, the name of which

I do not reczll, where we would again contact the Sovist Consulate there

by letter and three days later we would meet someone in frurt of a statue

in a park in the European city., At this point our transpoviation to the

Soviet Union would ts arranged for us, Julius Rosenberg told us that he thought
that it was a grliden opportunity for us to go to the Soviet Union, At this
time Julius Rosertergz gave David and me $1,000 in cash conzisting of old $10
and $20 bills, $50C of this I put in a special checking account at the
Manufacturers Trust Company located at Grand and Norfolk Streets s New York

City, ard the b2lance was used to pay some debts and household expenses,

"About June 2, 1950 Julius Rosenberg returnsd to our apartment
and gave David and me $L,000 in cash, consisting of old $10 and $20 bills.
This money was to be used by uws for our flight from the United States, At
this time Julius Roserberg promised us an additional $2,000 which wc never
received from him,

"I would like to make it clear that at the time we received :
the $5,009 from Julius Rosenberg we never intended to leave the United States
because this is our ccuntry and we want to stay here and live here and reise
our children. I would like to point out that we accepted +the munsy from
Julius Rosenberg beca:ze David said that if Julius suspected that we would
not leave the United States that some physical harm might come to us or our
children. ’

"I have read the foregoing statement consisting of this page
and -nine other pages and I have initialled the bottom of each page and every

correction, %
) "I say that this statement is true to the best of my knowledge
and belief, ‘ |
n/s/ Ruth Greenglass,_’i' S
"Witnesses:s . | ' |

John Ae Harrington, Special Agent, FBI-N.Y.
William Fe Norton, Jr., Special Agent, FBI-N,Y."

S
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V. BSPIONAGE ACTIVITIES OF JULIUS ROSENBERG . ~
RELATED BY DAVID GREENGIASS

8+ Conspiracy between RUTH GRERNGIASS and
DAVID GRERNGLASS at Albuquerque, New
Mexico, to Recruit DAVID GREENGLASS to do
Espionage Work Requested by JULIUS
ROSENBERG -

- DAVID GREENGLASS, self-confessed espionage agent and
husband of RUTH GREENGLASS, made the following signed statement:

" "New York, New York
July 17, 1950

"I, David Greenglass, make the following statement to John W.
Lewis' and Leo H. Frutkin who have identified themselves to me as
Special Agents of the Federal Bureau of Investigation. I make this
statement freely and voluntarily and I have been advised of my right not
to make a statement. I have also been advised of my right to an attorney,
No promises or threats have been made to me to get me to make this
statements I understand that this statement may be used against me in a
court of law,. '

*I was born March 3, 1922 at New York City and my home is now at’
265 Rivington Street, New York City, New York. I was inducted into the
United States Army April 12, 1943 and was given Army Serial Number -
32882473 and was discharged fram the army February 28, 1946, About
August, 194k, as a non-commissioned officer in the United States Army,
I was assigned to a highly-secret army project at Los Alamos, New Mexico,
which I later learned to be the atom bomb project,

"About November 29, 19Ll, I traveled from Los Alamos to
Albuquerque, New Mexico, where I met my wife Ruth who had come from
New York City to,celebrate our wedding anniversary. On or about that date,
while walking on Route US 66 toward the Rio Grande River in Albuquerque,
my wife Ruth told me that my brother-in-law, Julius Rosenberg, who is. .

married to my sister had asked Ruth to ask me to furnish - R
information concerning the|work I was doing at Los Alamos so that it
: 2SEN ‘
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"Gould de furnished to the Soviet Government. Ruth told me that I was
working on the atom bomb project,s I was very surprised but told Ruth
that I already knew I was working on the atom bomb. She said that my
brother-in-law explained that we are at war with Germany and Japan

and they are the enemy and that Soviet Russia is fighting the enemy and
is therefore entitled to the information. Ruth told me that she did
not like for me to get involved in this matter as she thought it would
cause trouble. I told Ruth, however, that I would agree to give whatever
information came to me in the course of my employment at Los Alamos on
the atom bomb project.n ’

be -Conspiracy Between JULIUS ROSENBERG

_;mgwm at New York City

Statement continues:

"I had a furlough from about December 30, 194k to about
January 20, 1945,vhich time I spent in New York City. While in
New York City during that time I talked to Julius Rosenberg and Rosenberg
described to me generally how the atom bomb functions. I later learned
through my employment at Los Alamos that the bomb which Rosenberg had
described to me at that time was the naval type atom bomb which was later
dropped on Hiroshima about August, 1945. During this same meeting with
Julius Rosenberg in January, 1945, I furnished Julius Rosenberg with a
list of names of persons employed at Los Alamos whom I believed to be
ideologically suited for recruitment to furnish information concerning
the atom bomb for the Russianse

"It may have been during the above-mentioned furlough in January,
1945 or possibly during a furlough about September, 1945 that the
following incident occurred: :

"One night, whi¥e I was in New York City on furlough from the
Los Alamos atom bomb project, my brother-in-law, Julius Rosenberg, asked
to see me. I borrowed an automobile, drove to the vicinity of about
First Avenue, somewhere between East 42nd Street and East 59th Street
in New York City, and parked the car at the curb on a north-bound street
facing north, Julius Rosenberg walked over to the car and told me to
waite Then he walked away and came back with a man and introduced him to
me by first name which I do not recalls The man got into the car and™~
Julius Rosenberg walked - away. I drove the car around in New York City -
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Yor about 16 minutes while the man asked me questions about a high explosive
lens which was being experimented with at the Los Alamos atom bomd pro-

Ject at that time, I tried to describe the lens to the man while I was
driving but was unable to furnish him with a great deal of information
concerning 1t because I wag concentrating on the driving, After I let the
‘man out of the car I never saw nor heard of him agaln, At the end of

my furlough time I returned to my assignment at Los Alamos,

. "About Fedruary, 1945, my wife Ruth moved to Alduquerque,
New Mexico, She said she had been t0ld by Julius Rosenberg that a woman
named Anne would come to Albuquserque, at which time arrangements would be
made for a meeting to pick up information to be furnished by me concerning
the atom bomb, As I recall, Anne was supposed to come to Albugquerque
about the latter part of May and Ruth was to walk in front of the store
at a certain time on three different consecutive days until the meeting
with Anne should be made, This meeting, however, never occurred,?”

Ce Conspiracy between RAVID GREENGLASS,
BUTH GREENGIASS, and HARRY GOLD at
Albuguerque, New Mexico, and the

Passing of Material to HARRY GALD

Statement continues;

BAbout June, 1945, a man came to the apartment where my wife

Ruth was living at 209 North Bigh Street, Albuquerque, New Mexico, He
“had with him a torn piece of cardboard which matched a torn piece of
cardboard I had been furnished as a means of identifying the person to
whom I was to furnish information concerning the atom bomb, I am unable

to recall at this time whether my half of the torn cardboard was furnished.
to me by Julius Rosenderg during my January, 1945 furlough in New York . =
City or whether Rosenberg had glven 1t to my wife Ruth to give to me when N
she moved to Alduquerque in February, 1945, This man who had the proper
identification, I believe, introduced himself to me as Dave, although I =~ ~
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®am not certain of the name he used; however, I later recognized this mants
Plctures in various newspapers as being Harry Gol At the time Gold
came to me in Albuquerque in June, 1945, mished him with a 1list of
names of persons employed at the Los £lamos atom bomb project whom I
thought might be ideologicslly suited for recruitment to fumish infor—
mation to the Russians conceming the atom bomb and(I also gave him a
sketch of a high explosive lens mold which was an experiment to study
implosion effects on a steel tube to understand the effect it would have
on uranium so that it could be determined how a critical mass could be
arrived at which would not explode before detonation.) I also furnished
Gold with information conceming the identity of a wo’rld~famous scientist

- who was working at los Alamos under an assumed name and also furnished
information that Mppenheimer and Kistiakowsky were working at Los Alamos,
Gold told me that I was living in a rather poor place and said I could
probably use some money, I answered that I could use some money. Gold
then gave me an emvelape containing $500 in currency, Gold said that he
would dbome back to see me agsin and I agreed to see him but he never
contacted me again, My wife Ruth also met Gold at that time.®
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d. Conspiracy of JULIUS ROSENBERG

and DAVID GRERNGLASS at New York City’
and passing of Information Re Atom Bomb

Statement continues:

"I had a furlough from Los Alamos about September, 1945, which
I spent in New York City. Almost as soon as I got to New York City
Julius Rosenberg got in touch with me and I met him on the street _
Somewhere in thecity. At that time I furnished Julius Rosenberg with an
-unsealed envelope containing the information I had been able to gather
concerning the atomic bomb, as well as a couple of sketches of the molds
which make up the atom bomb, To the best of my recollection, the
information I furnished Rosenberg concerning the atom bomb at that time
is substantially as follows:

"The atomic bomb is made up of 36 pentagonal-shaped molds.
When all set together, the molds form a sphere made of a high explosive,
with a ball of plutonium in the center. Inside the plutoniim is a sphere
of beryllium., A barium plastic shield is in between the plutoniim and
the high explosive. The high explosive has two detonators for each high
explosive segment. The detonavors are connected to a number of con-
densers, possibly about 36 or 72, The condensers are also called !
capacitators. The number of detonators is twice the number of molds and \///7
the number of condensers is equal in number to the detonators. The
beryllium has a hollow centers The berylliim has a number of cone-shaped
holes in it. The apex of each cone is toward the periphery of the
beryllium. The beryllium is gold-plated which prevents it from emitting
neutronss The detonation of the high explosive causes the plutonium to
be crushed or imploded and therefore increases the number of plutonium
neutrons which are free., The beryllium also becomes imploded and the
beryllium neutrons are jetted out through the cones into the mass of
Plutonium which sets off the chain reaction of the plutonium which
results in an atomic expYosion,

"I do not know whether Rosenberg read the above information or
what disposition he made of it. He did not give me any money for the o
information at that time., The war was over at that time and I was 'hoping
to be discharged from the army in the near future. Rosenberg at that time
attempted to persuade me to continue my employment at the Los Alamos atom
bomb project in a civilian capacity after such time as I should be .. .
discharged from the army. I declined to follow this advice, inasmuch as
I desired to return to my home in New York City. ’ :
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e. Statements Made by JULIUS ROSENBERG

to Dr&m_ﬁmm Re his Espionage -
Activities, obtaining Proximity Fuse, his
knowledge of #Sky Platform", identity of

ANNE and KIKE, and loans from JULIUS ROSENBERG
F—DAVID GREENGLASS

WY €5-25318

Statement continues:

"Shortly after my discharge from the army February 28, 1946, I

returned to my home in New York City and after a few months became

. associated in buginess with Julius Rosenberg. He ahd I and others were

" partners in thefG & ineeri New York City, in 1946, and
continued tha angement when that company was taken over by the Pitt
¥achine-Products Company, Incorporated, New York City. I severed my
relations with the latter company in September, 19L49. During my
association with Julius Rosenberg in business from 1946 to 19L9, I
learned through conversations with him that he has been extensively
engaged in Soviet espionage. He has told me that he has contacts with
scientists or engineers in Cleveland, Chio, and in upstate New York, I
believe at Syracuse, Rochester, Buffalo, and Schenectady, He also told
me that usvally, where he has a contact who is a scientist working at
some plant or laboratory doing secret work, that he also has a contact
with a technician or some insignificant person who makes microfilm of the
information furnished by the scientist., This microfilm is then tcoken to
some movie theater in New York by Julius Rosenberg where it is hidden
in some obscure place by the contact and is shortly thereafter picked up
by the Russians. He has told me that in some instances his contacts
furnish hin the information before it is microfilmed and in those cases,
Rosenberg himself makes up the microfilm, For this purpose, he has a
leica camera and also has two apartments having no tenants where he does
the photographic worke One of these apartments is located in the
vicinity of 12th Street and Avenue B in New York City and is a furnished
apartument, The other is located souewhere in Greenwich Village, New
Yorke I do not know whether he has rented both of the above apartments
at the same time. He offered to let me use the apartment at 12th Street
and Avenue B for living quarters when I was discharged from the army.in -
February, 19463 however, I declined this offer as I did not wish to
have any further participation in Soviet espionage and so did not see the
apartment. Rosenberg has told me that when he wants to meet any of hi.s
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"Russian espionage superiors in person that arrangements are made for
them to meet him somewhere on Long Island and that on those occasions '

the Russian is very careful to elude any surveillance that is being conducted
on him, Julius Rosenberg told me that he knows about a sky platform the
United States Government is working on in upstate New York. He explained
that this project is presently in the stage where the mathematics are ‘being
worked out and it would consist of a platform at a point where gravity
ceases to exist, perhaps about 5,000 miles from the earth. He also told

me that he knows of work being done on atomic energy in connection with

its use in producing power for airplanes. He has mentioned a contact in
upstate New York who is working on jet airplanes. He has since my discharge
attempted to persuade me to become a student of nuclear physics at the -
Massachusetts Institute of Technology to be financed by him and the GI Bill
of Rights in order that I could make contacts in the field of nuclear
physics to obtain information for the Soviet Government. He also on one
occasion attempted to persuade me to become a student at the University of
Chicago at Russian expense because several of the persons there previously
worked on the Los Alamos atom bomb projecte He has also told me that

he is known to Elizabeth Bentley and Jacob Golos. Rosenberg was under the
impression that he had introduced me to Harry Gold; however, that is a :
mistake, Rosenberg has told me that the Russians are very weak in electionics
and radio tubes and any information in that regard is very valuable to

thems Julius Rosenberg also once told me that he took the whole proximity
fuse out of Emerson Electric Company in a briefcase while Rosenberg was
employed there and that the proximity fuse was a highly secret invention

at that time.

"The person named Anne, mentioned above, who was supposed to have
contacted Ruth in Albuquerque, New Mexico, is married to liike, whose last
name I cannot recall. I do not known whether I ever met Anne but have a
vague impression of having met her once at the home of Julius Rosenberg.

I remember that Mike attended Brooklyn Polytechnic Institute, Brooklyn,

New York, while I was there in 1940 and I believe that he was a freshman

at that time in the day school and probably went on to graduate as I

understand he is now a graduate engineer. About the summer of 1948, Mike

came to the Pitt Machine Products Company, Inc., and asked to see Julius. .

Rosenberg who was not there at the time, He told me I believe that he : -

was then working at some establishment in Ohio which I believe may be- =
*@M in Cleveland, Ohig., Mike is described as follows: age,.

about 32 years; height, 5! 8" = 5% 9n; weight, 185-190 1lbs.; build, heavy,
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"muscular, solid; hair, black, bald in center; round head, muscular jaws,
smokes pipe and talks with pipe in mouth, ruddy complexion, good teethj
'naticnality, born in United States, of Russian or Ukrainain ancestry; . -
heavy beard, but smooth shaven, : o

Z

"Through conversation with Julius Rosenberg s I got the impression
that the man who previously rented the apartment at 10 Monroe Street,
New York City, now occupied by Rosenberg, was an engineer also engaged in
Soviet espionage and it was through this medium that Rosenberg was able to
get the apartment, This man left New York City ostensibly to go to the
West Coast to live but instead went to China Rosenberg also told me that
a nunber of the scientists who attended the cultural and Scientific Meeting
at the Waldorf-Astoria Hotel in New Yo some time ago, were contacts
of Rosenberg. Rosenberg also told me that one of his contactsis a man who
flew to Egypt as a $200-a-day consultant on an Egyptian dam projecte This
trip was made in the summertime between the period from 1946 to 1949

"Periodically, since I was discharged from the army, I have
borrowed sums of money from Julius Rosenberg in different amounts up to
9200 each which probably totals about $1,000. On each occasion, Rosenberg
would tell me that he would have to borrow the money from someone else
to let me have it. I regarded each of these as loans but because of mny
knowledge of Rosenberg!s Soviet espionage activities s I believe that
Rosenberg regarded them as blackmail."® '

f. Conspiracy between JULIUS ROSENBERG,
DAVID GRERNGIASS and RUTH GRERNGLASS to
flee from the United States to the
Soviet Union

yaﬂ//(nawn'ai;ﬂﬂsg_l;hnf- »45«)&[') Dam €7

Statement continues:

"About February, ¥950, when Klaus Fuchs was arrested in England,
Rosenberg came to me and said that I would have to leave the country
because Fuchs! arrest would lead directly to Gold. I declined, however,
to leave the United States, When Harry Gold was arrested, Julius Rosenberg
came to me and pointed to Gold!s picture in the paper and said that this-
is the man who contacted me in Albuquerque and that I would have to leave
the country. He said that more important persons than I have left the =
country already and that Joel Barr had left the United States before Fuchs"
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®was arrested and is doing work for the Russians overseas. He gave me
$1,000,00 for expenses to get out of the United States. I told him that
this was not enough money for me to leave because I had numerous debts to
paye A few days later, Julius Roscnberg again came to my home and gave

e 54,000 in twenty-dollar bills to leave the country. I believe that day
was Sunday, May 28, 1950. I indicated to Julius that I would leave the
country and he said I should leave any time after June 11, 1950, Julius
gave me the following instructions as to what I should do in this regard.
I was to go to Mexico City by train with my family. There I was to rent
a house and write a letter to the Soviet Embassy at Mexico City., In the
letter, I was to mention something about the United Nationse I was then
to wait three days, at which time I would go to the Plaza De La (something
or other) and stand in front of a statue of Christopher Columbus at

5:00 p.m. with my thumb in a Mexico City street guide. A man would then
come to me and say have you ever seen such a statue before. I was to
answer no, that I have lived in Oklahoma all my life, He was to say there
is a much better statue in Paris, The man would then give me passports
and money for a trip to either Stockholm, Sweden, or to Berne, Switzerland,
where I was to repeat the same procedure and if I were to go to Stockholm
I would stand in front of a statue.of Linneaus, at 'which time I would
. receive the necessary papers to continue my trip to Czechoslovakia where

I was to write to the Soviet Ambassador to merely state 'I am here.*

: "Julius Rosenberg also told me that some of the Soviet espionage
agents are not Russians but are in the diplomatic service of friendly
nations, that is nations that are not behind the iron curtain,

"My wife and I decided not to leave the country but wanted to
give Rosenberg the impression that we intended to leave. We decided to
go to the mountains in upstate New York and stay there until Rosenberg left
the country as he indicated he would do. We planned to return to New York
City after we had learned of Rosenberg's departure. I assume that
Rosenberg has not departed from the United States because he is under
" surveillance by the Federal Bureau of Investigation. S

81 have read the above statement consisting of this page and
ten preceding pagess It is true to the best of my knowledge.

n/s/ David Greenglass :

Witnesses:
John W. Lewis,. Special Agent, F.B.I., N.Y.C.
Leo He Frutkin, Special Agent, F.B.I., N.Y.C.®
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VI, STATEMENT OF DAVID GREENGLASS SUPPLEMENTING ABOVE STATEMENT -

"New York, New York
July 17, 1950

"I, DAVID GREENGLASS, make the following statement to JOHN W. LEWIS
and LEO H. FRUTKIN who have identified themselves to me as Special Agents of
“the Federal Bureau of Investigation, I make this statement freely and volun-
tarily and I have been advised of my right not to make a statement, I have
also been advised of my right to an attorney, No promises or threats have
been made to me to get me to maxe this statement, I understand that this

Statement may be used zgainst me in a court of law, :

"I was born March 3, 1922 at New York City and my home is now at
265 Rivington Street, New York City, New York. I was inducted into the United
States Army April 12, 1943 and was given Army Serial Number 32882473 and was
discharged fram the army February 28, 1946, About August, 194, as a non-
commissioned officer in the United States Army, I was assigned to a highly-
secret army project at lLos Alamos, New Mexico which I later learned to be
the atom bomb project, : :

"About November 29, 194k, I traveled from Los Alamos to Albuquerque,
New Mexico where I met my wife Ruth who had come from New York City te
celebrate our wedding anniversary. On or about that date, while walking on
Route US 66 toward the Rio Grande River in Albuquerque, my wife Ruth told me
that my brother-in-law, Julius Rosenberg, who is married to my sister Ethel,
had asked Ruth to ask me to furnish information concerning the work I was
doing at Los Alamos so that it could be furnished to the Soviet Government,
Ruth told me that I was working on the atom bomb project, 1 was very surprised
but told Ruth that I already kmew I was working on the atom bomb, She said
that my brother-in~law explained that we are at war with Germany and Japan
and they are the enemy and that Soviet Russia is fighting the enemy and is
therefore entitled tc the information., Ruth told me that she did not like for
me to get involved in this matter as she thought it would cause trouble, I .
told Ruth, however, that I would agrce to give whatever information ceme to me in
the course of my employment at Los Alamos on the atom bomb projects T

"I had a furlough from about December 30, 15i), te about January ‘20, . -
1945, which time I spent in New York City. While in New York City during that
time I talked to Julius Rosenberg and Rosenberg described to me generally how
the atom bomb functions, I later learned through my empleyment at Los Alamos
that the bomb which Rosenberg had described to me at, that time was the naval
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"type atom bomb whigh was later dropped on Hiroshima about August, 194S,: During -
this same meeting with JULIUS ROSENBERG in January, 1945, I furnished JULIUS .=~
ROSENBERG with a 1ist of names of persons employed at Los Alamos whom I believed
to be ideologically suited for recruitment to furnish infommation concerning

the atom bomb for the Russians, : :

"It may have been during the above-mentioned furlough in January,
19L5 or possibly during a furlough about September, 1945 that the following
incident occurreds - : )

"One night, while I was in New York City on furlough from the Los
Alamos atom bomb project, my brother-in-law, Julius Rosenberg, asked to see
me, I borrowed an automobile, drove to the vicinity of about First Avenue,
somewhere between East 42nd Street and East S9th Street in New York City, and
parked the car at the curb on a north-bound street facing north, JULIUS
ROSENBERG walked over to the car and told me to wait. Then he walked away
and came back with a man and introduced him to me by first name which I do
not recall, The man got into the car and JULIUS ROSENBERG walked away., I
drove the car around in New York City for about 15 minutes while the man asked
me questions about a high explesive lens which was being experimented with '
at the Los Alamos atom bomb project at that time, I tried to describe the
lens to the man while I was driving but was unable to furnish him with a great
deal of information concerning it because I was concentrating en the driving, ~
After I let the man out of the car I never saw nor heard of him againes At the
end of my furlough time I returned to my assignment at Los Alamos.

"About February, 1945, my wife Ruth moved to Albuquerque, New
Mexico, She said she had been told by JULIUS ROSENBERG that a woman named
Anne would come to Albuquerque, New Mexico and would meet Ruth in front of
a store en Central Avenue in Albuquerque, at which time arrangements would be
made for a meeting to pick up information to be furnished by me concerning the
atom bomb, As I recall, Anne was supposed to come to Albuquerque about the
latter part of May and Ruth was $o walk in front of the store at a certain
time on three different consecutive days wntil the meeting with “nne should
be made. This meeting, however, never occurred,

"About June, 1945 a man came to the apartment where my WMQKL&M
was living at 209 Narth High Street, Albuquerque, New Mexico, He had with o
him a torn piz=ce of cardboard which matched a torn piece of cardboard I had .- -
been furnished as a means of identifying the person to whom I was to furnish -
information concerning the atomic bomb, I am unable to recall at this time \
whether my half of the torn cardboard was furnished to me by JULIUS ROSENBERG

- during my Jamuary, 1945 furlough in New York City or whether ROSENBERG had
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A ' GREENGLAL. _
"given it to my wife RUTH/t5 giVe to me when she moved to Albuquerque im: °
February, 1945, This who had the proper identification, I believe, introduced
himself to me as DAVE, although I am not certain of the name he used; however,
I later recognized this man's pictures in various newspapers as being }i _
{O[Dem At the time GOLD came to me in Albuquerque in June, 1945, I furnished .
him with a 1ist of names of persons employed at the Los Alamos atom bomb project
whom I thought might be ideologically suited for recruitment to furnish inforw
mation to the Russians concerning the atom bomb and I also gave him a sketch

. of a high explosive lens mold which was an experiment to study implosion

effects on a steel tube to understand the effect it would have on uranium 8o

that it could be determined how a critical mass could be arrived at which would
not explode before detonation, I also furnished GOLD with information concerning
the identity of a world-famous scientist who was working at Los Alamos under an
assumed name and also furnished information that Oppenheimer and Kistiakowsky
were working at Los Alamos, GOLD told me that I was living in a rather poor
Place and said I could probably use same money, I answered that I could use

Some money, GOLD then gave me an envelope containing $500 in currency. GOLD
8aid that he would come back to see me again and I agreed to see him but he

never contacted me again., My wife RUTH also met GOLD at that time,

"I had a furlough from Los Alamos about September, 1945, which I
spent in New York Citys Almost as soon as I got to New York City JULIUS
ROSENBERG got in touch with me and I met him on the street somewhere in the eity,
At that time I furnished JULIUS ROSENBERG with an unsealed envelope containing
the information I had been able to gather concerning the atomic bomb, as well
@s a couple of sketches of the molds which make up the atom bomb, To the best
of my recollection, the informatien I furnished ROSENBERG concerning the atom
bomb at that time is substantially as follows: -

. "The atomic bomb is made up of 36 pentagonal-shaped molds., When all

" set together, the molds form a sphere made of a high explosive, with a ball of
plutonium in the center, Inside the plutonium is a sphere of beryllium, A
barium plastic shield is in between the plutonium and the high explosive. The
high explosive has two detonators for each high explosive segment. The detonaters
are connected to a number of condensers, possibly about 36 or 72, The con-
densers are also called capacitators, The number of detonators is twice the i
number of molds and the number of cendensers is equal in number to the detonators,
The beryllium has a hollow center. The beryllium has a number of cone~shaped
holes in it. The apex of each cone is toward the periphery of the beryllium, ..
The beryllium is gold-plated which prevents it from emitting neutrons, The. -
detonation of the high explosive causes the Plutonium to be crushed or imploded
and therefore increases the number of plutonium neutrons which are free, -

T:e beryllium also becomes impleded and the beryllium neutrons are jetted
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fout through the cones into the mass of plutonium which sets off the chai.n
reaction of the plutonium which results in an atomic explosion, L

_ "I do not know whether ROSENBERG read the above information or what
disposition he made of it, He did not give me any money for the informatiom
at that time. The war was over at that time and I was hoping to be discharged
from the army in the near future, RO3ENBERG at that time attempted to persuade
me to continue my employment at the Los Alamos atom bomb project in a civilian
capacity after such time as T should be discharged from the ammy. I declined
to follow this advice, inasmuch as I desired to return to my home in hew York

. "Shortly after my discharge from the army February 28 » 1946, T returned
t0 my home in New York City and after a few months became associated in business
with JULIUS ROSENBERG., He and I and others were partners in the G & R Engin
Company, New York City, in 1946, and continued that arrangement when that
company was taken over by the Pitt Machine Products Company, Incorporated, New
York City. I severed my relations with thelatter company in September, 1949,
During my association with JULIUS ROSENBERG in business fram l9ﬁ6 to 1949, I
learned through conversations with him that he has been extensively engaged in
Soviet espionages He has since my discharge attempted to persuade me to _
become a student of nuclear physics at the Massachusetts Institute ¢f Technology
to be financed by him and the GI Bill of Rights in order that I could make
contacts in the field of nuclear physics to obtain information for the Soviet
Government, He also on one occasion attempted to persuade me to become a
student at,the University of Chicago at Russian expense because several of the
persans there previously worked on the Los Alamos atom bomb project.

"Periodically, since I was discharged from the amy, I have borrowed
sums of money from JULIUS ROSENBERG in different amounts up to $200 each which
Probably totals about $1,000s On each occasion, ROSENBERG would tell me that
he would have to borrow the money from someone else to let me have ite I believe
he made these loans to me without expecting repayment because of the knowledge
I had of his Soviet espionage dctivities,:

"About February, 1950, when KIAUS FUCHS was arrested in England,

ROSENBERG came to me and said that I would have to leave the country because -
FUCHS! arrest would lead directly to GOLD, I declined, however, to leave the
United Statess When HARRY GOLD was arrested, JULIUS ROSENBERG came to me and. .
pointed to GOLD!S picture in the paper and said that this is the man who con- .-
tacted me in Albuquerque and that I would have to leave the country, He said A
that more important persons than I have left the country., He gave me $1000,00 for
expenses to get out of the United States, - I told him that this was not enough
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"money for me to leave because I ha@fiumerous debts to pay. A few days later,
JULIUS ROSENBERG again came to my home and gave me $4,000 in twenty-dollar bills
to leave the country. I believe that day was Sunday, May 28, 1950, I .indicated
to JULIUS that I would leave the ceuntry and he said I should leave any time
after June 11, 1950, JULIUS gave me the following instructions as to what

I should do in this regard, I was to go to Mexico City by train with my family,
There I was to rent a house and write a letter to the Soviet Embassy at

Mexio® City, In the letter, I was to mention something about the United
Nations, I was then to wait three days at which time I would go to the Plasa
de la (something or other) and stand in front of a statue of Christopher
Columbus at 5:00 p.m, with my thumb in a Mexico City street guide, A man

would then come to me and say have you ever seen such a statue before. I

was to answer no, that I have lived in Oklahoma all my life. He was to say

there is a much better statue in Paris, The man would then give me passports
and money for a trip to either Stockholm, Sweden, or Berne, Switzerland, where

I was to repeat the same procedure and if I were to go-to Stockholm I would
stand in front of a statue of Linneaus, at which time I would receive the
necessary papers to continue my trip to Czechoslovakia where I was to write

to the Soviet Ambassador to merely state, 'I am here,! :

"My wife and I decided not to leave the country but wanted to give
ROSENBERG the impressien that we intended to leave, We decided to ge to the
mountains in upstate New York and stay there until ROSENBERG 1-ft the country
as he indicated he would do, We planned to return to New York City after we
had learned of ROSENBERG!'S departure,

"I have read the above statement consisting of this page and seven
preceding pages, It is true to the best of my knowledge,

"/s/ DAVID GREENGLASS

@

"Witnesses:

dohn W, Lewis, Spec., Agt. F.B-Io, N.Y.C. NY
Leo He FrUtkin, Sp. Agt. FBI, NYC. n
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VII STATEMSNT OF HARRY GOLD
GIU]HB 2’ :195“) '
RE: (BTAINING INFORMATION AT ALBUQUERQUE, NEW MEXTCO |

"Philadelphia, Penna, -
June 2, 1950 '

"I, HARRY GOLD make the following voluntary statement to RICHARD E,
BRENNAN and T, SCOTT HILLER, JR., who have identified themselves to me as
Special Agents of the Federal Bureau of Investigation, U, S, Department of
Justice, No threats or promises have been made to me, and I realize that
I do not have to make a statement, and any statement I do make may be used
against me in a court of law, I realize I have a right to counsel.

Vet

"As of the Spring of 1945, I had been engaged in espionage in behalf
of the Soviet Union, since 1936. There were two lapses of my espionage
activities, one from the late Summer of 1938 to late Summer of 1940, during
which time I was attending college in Cincinnati, Ohio, The second lapse
was from the Spring of 1941 to the Fall of 1941, 1In the Spring,XSAM, g%p th
¥as my Russian contact at the time, told me I was not needed a re. In the
Fall, howevef?‘SAM told me that no; that Russia had been attacked, we must re-
Sume our work on an intensified scale. ~ ‘

"In the Spring of 19 s I was meeting regularly with a man unknown
to me except by the name o OHN, who was obviously a Russian and who had
Succeeded SAM as my Russiafl ontact,

. "Sometime around May of 1945, I met JOHN in, I believe, a bar on
Third Avenue, New York City. This meeting was to discuss plans for my
departure in June of 1945 for Santa Fe, New Mexico., T was going to Santa Fe
on the instructions of JOHN, During this meeting JOHN supplied me with a name
and address of a man in Albuquerque, New Mexico, and instructed me to contact
this man while T was there, I believe JOHN told me to contact the man's wife
in case the man was not there, JOHN told me that I would receive information
from this man, which I was to deliver to JOHN. JOHN gave me an envelope con-
taining about $500, I was instfucted to give-this money to the man in Albuquerque
in payment for the information., I was instructed to give this sum to him only
if he would indicate a need for funds,
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"I left Philadelphia in of 1945 and went to Albuquerque and”
then Santa Fe, N.M. On my return from Santa Fe to Albuquerque on a Saturday -
evening, I tried unsuccessfully to contact this man on that evening, I was in-
formed that he was not at home at that time. I again went to his house on -
the next morning, Sunday, At this time I met the man, I cannot recall this
man's name, but I believe he lived on the second or third floor of a house,
the exact address of which I cannot remember. It was, however, somewhere
northof East Central Avenue, one or two blocks north, ard somewhere between
Nogrth High Strect and North Pine Street.

"I introduced mysclf to this man as either FRA SELER or FRANK....
ARTIN, I cannot recall which, I used some form of rec gnition, involving the
first name of a man, and stating that he had sent me, 8 individual recognized
the password,

"At this time I discovered to my surprise that this individual whom
I was contacting was in the United States Army, and was, I believe a Technician
Fifth Grade, His rating may have been highcr, however, This man was not over
25 years of age, perhaps even younger, about S'7, sturdily built, dark brown
or black hair, which was either curly or bushy, brown eyes, snub nose, even
teeth, a wide mouth, and an open, pleasing countenance, I believe from things
he said that his home was in New York City, possibly the Bronx or Brooklyn,
not Manhattan., I also met his wife. She was about 5'3" and normally good
looking and neither excessively stout or slender, Her name may have been RUTH,
although I am not sure. ‘

"I returned to this house later in the afternoon, at which time he
gave me an envelope containing three to five pages of written information, and
possibly one sketch, This information dealt with, I believe, a generalized
description of the area in Los Alamos, N.M., in which he worked. There may
also have been a sketch of some bit of structural equipment or a machine,

"I believe, from what he said, that he worked in one of four jobs
- at Los Alamos: 1 - As a draftsman, 2 - As a machinist. 3 - As an
electrician, L - In the physics labratory. ' :

"At the time that this man gave me the envelope containing the
information, I gave him approximately $500, He had expressed a need for funds
to enable his wife to stay near him, SR

«31~
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"During this conversatiéghthé% I had with this man, tentative

arrangements were made for a second meeting between us. This meeting was to
éccur in New York City during a furlough which he expected to get at Christmas
time, 1945, I was to call this man's father-in-law in the Bronx, New York,
The father-in-law's first name was, or may have been, PHILIP. This meeting
never occurred, on the orders of JOHN, who scemed to have lost interest when I
mentioned the matter to him in the Yate Fall of 1945, I have never seen this
soldier nor his wife since, nor have I heard from them.

"I took the infommation which I received from this man in Albuquerque,
and turned it over to JOHN upon my return to New York, The actual transfer of
the information from me to JOHN, occurred in Brooklyn, in the neighborhood
of Metropolitan Avenue,

"I have read the above statement consisting of this and five other
pages and am signing each page as &ll the information contained therein is
true to the best of my knowledge and belief.

"/s/ HARRY GOLD _
Philadelphia, Penna,
Junc 2, 1950,

"Witnessed:
RICHARD E. BRENNAN
Special Agent
F.B.I., Justice
Philadelphia, Pa.
June 2, 1950

"T. SCOTT MILLER, Jr.
Special Agent

F.B.I., Justice
Phila, Penn,

‘June 2, 1950,"

S
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R VIIT STATEMENT OF HARRY GOLD N

: JULY 10, 1950 s

OBTATIING INFORMATION AT ALBUQUERQUE, NEW MEXICO - -+
| ‘ "July 10, 1950

Philadelphia, Penna,

RE:

—p

"I, HARLY QD hereby make the following voluntary statement to
T. SCOTT MILLER, JR, and RICHARD E, BRENNAN who have identified themselves to
me as Special Agent.; of the Fedzral Bureau of Investigation., No threats or
pPromises have been nade to, and I realize that I do not have to make any state-
ment, and any stateient I do make may be used against me in a Court of Law,
I realize that I have a right to counsel, .

"I would li:e to add the following to the statement dated June 2 » 1950,
which I gave the above named agents relative to the unknown individual contacted
in Albuquerque, New Mexico, in June of 1945, Since the above statement was
made I have identified a pcture shown to me by Agents MILLER and BRENNAN, and
whom I have becn told is DAVID GREENGLASS, as being the same man I previously
described as being tne Unﬁmm I met in early June of 1945, in
Albuquerque, New Mexico. : )

"I have also recalled the fact that my means of identifying myself to
GREENGLASS and of his verifying this identification was by means of two torn
Pieces of paper of an irregular shape, but which matched when put together,
One such piece was in My possession, and had been given to me by QOHN‘ and
the other piece was in GREENGLASS' possession.

"During a conversation I had with Mrs, GREZNCLASS on the occasion of
my first meeting, that is the morning meeting, at the GREENGLAS apartment in
Albuquerque, Mrs. GRETNGLASS told me that when they returned to New York on
GREENGLASS' expected furlough, which was to take place about December of 1945,
that I could contact them by gettinz in touch with a relative of Mrs., GREENGLASS,
I believe the man questioned was supposed to be Mrs. GREENGLASS! father, that is
the father-in-law of DAVID GREENGLASS, and’ I had previously stated that I
believed his name to be PHILIP and that I believed in the Bronx, New York,
Since that time I have come to the helief that the more likely possibility

may have been that this man was either an uncle or a relative of Mrs, GREENGLASS,’

and that his name may have been JULIUS., I am certain that I was given a ‘
telephone number, but I am not certain as to whether I was also given an o
address, There is also thne possibility that the location in New York may have -
been the Bronx, Mrs, GREENGLASS also told .
New York, in April of 1945, that she had t
this arrangement to hing,

4
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"I had been instructed by JOHN before leaving Albuquerque, that there
was the possibility that this man might not be in Albuquerque, but that,
certainly, his wife would be there and that in such an event, that she would
turn over to me an envelope containing the information on atomic energy, and
that in turn, should she exhibit any need for money, that I was to give her
the envelope containing the $500.00, - Further, JOHN had explained to me that
GREENGL:SS' wife was just as reliable as he was in conducting such an affair.

"I would like to add also that during the major part of my conversation
with GREENGLASS, which conversation included the fact that he was working at
Los Alamos; the fact that he was going to propose a possible recruit (and which
I promptly discouraged); and the actual transfer of the information which
occurred on the occasion of the second meeting of about five minutes duration
on the same day, but in the afternoon, that Mrs., GREENGLASS was present during
all of this. I believe, however, that when I gave the money to GREENGLASS, that
Mrs, GRE:NGLASS may have bezn in the tiny kitchen of their very small apartment.

"I belicve that when Mrs' GRBENGIASS returned to the room; that
GREENGLASS may have made some mention of the fact that I had given him some
money, Also at this time and in Mrs. GREENGLASS'! presence, he gave some
indication that the sum migit not be sufficient tb see them tarough for a very
extended period and he also indicated that it would be very desirable if he
could, on a later date, get more money. I believe that at this time I indicated
to him that I might be back in Albuquerque in Septemter of 1945, and that if
this event did transpire, I would bring along some money for him, There
was also stated the matter that had I not brought the $500.00 along with me
that jt would have been impossible for Mrs. GREZNGLASS to continue to stay
in Albuquerque any longer. '

"I have read the above 3 page statement and ox signing each page
because 211 of the informatism therein is true to the best of my knowledge and
belief, . |

%
"/s/ Harry Gold
July 10, 1950
Phila,, Penna,

"Witnessed: :

T. Scott Miller, Jr., F.B.I., Justice
Richard E. Bremnan, Special Agent, FBI
July 10, 1950, Philadelphia, Pa,"
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IX. IDENTIFICATION OF PHOTO OF DAVID AND RUTH
GREENGLASS BY HARRY GOLD
BY HARRY GOLD

On June 15, 1950, DAVID GREENGLASS executed a written

consent to search of his apartment at 265 Rivington Street, New York
City.

SA John W. Lewis began this search, and found a
quantity of photographs including photographs of DAVID-GREENGLASS in an
Army uniform and his wife, RUTH, standing before a porch of a house.

On June 15, 1950, these photographs were exhibited to
HARRY GOLD in Philadelphia, and GOLD identified the persons in the photographs
to be DAVID and RUTH-GREENGLASS, whom he contacted at Albuguerque, New

Mexico in June » 1945, and from whom he obtained the information set forth
in his preceding statements.
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- X. STATEMENT OF RUTH GREENGLASS TO MYLES J.
LANE, CHIEF ASSISTANT UNITED STATES ATTORNEY,
SOUTHERN DISTRICT OF NEW YORK,.AUGUST 2, 1950

"BY MR. LANE:

Q. Mrs. Greenglass, before I ask you any questions I would like to
warn you of your constitutional rightss I think you know what
they are; in other words, you don't have to answer any questions
the answars to which might tend to incriminate or degrade Jou.

Do you understand that? You don't have to answer any questions
the answers which in your opinion may tend to incrimate or degrade
you. You appreciate that and this statement is given voluntarily?

A, Uh"hum.

Q. The statement that you give is not as thesresult of any threats,
- gromises or duress, that's understood?
A, Yes.

Q. Are you married to David Greenglass?
A. - That's right.

Q. Have you éﬁy children?
A Two.

Qe Vhat ages?
A. h ani 2 months,

Qs And your father and mother, where are they living?
“Ae  New York City ,

&

Qe Father's name?
A, Max J. Printz,

"Qs Do you know Julius Rosenberg?
A. YEB. ’

0. How long have you known him?
A. Close to 8 years.

-

e Rt dmmr e
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Qe Is he related to you?

Ay Yes, married to my husband's sisters

Q: How long are you married?

Ay 8 years in Novembere

Q¢ You have known him since you'!re married?

Ay About four or five weeks earliers

Qs What did you do before you were married?

At Secretary,

‘Qs . To whom?

Ay fMizrachi apizations

‘s What's that?

Ay Zionist organizations

Qs For the assistance of the DP's or something?
Ay No, it's just a religious orgamization. There were no

DP's at that time,

‘Mro Nortcns:. 1942, wasn't 1t?

As

1940-1942, |

Mre Lanes Now, I am going to take your thoughts back to

&

.Q'
A

November, 194lie Do you recall having made a visit to your =

the Rosenbergs! home%
Yes,

In November, was it, 15LLg
Yes,

aAnd was there some discussion at that time about Communist affiliations?

Whose affiliations.

Communist affiliations?
For whom? You mean for me®
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Q1 Was there some talk at that time about Commmnists? S

4t Yes, Julius was telling me that perhaps I had noticed that he scemed o
to have severed active participation or that he wasn't being in the -
usual places, that he wasntt appearing at Commundst meetings and rallies,

Q¢ He said that to you?
‘AT That's right,

Q¢ Who was present at that time?
‘At Just his wife and myself,

‘Qt  Why had he = was there any reason why he had asked you that? By that
I mean this, did you know that he had been a Communist before that?

At Well, I never saw a card but it was commonly assumed in the family that
he wage I know that he was propagandizing my husband when he was about
12 or 13 years old; bringing literature in the house, terrific amount of
pressures. They were always talking about friends of theirs that were
Communists; never doubted that they weree I didn't think they would give
the impression if 4t wasn't so. '

Q* How about Julius! wife, is she the same way? Is she quiteimpressegl
~ with the Commnist move?-
At T think so,

Q1 Did she express herself that way?

Ay Yess - T
RCSE

Q: Can you tell me where Ethel -end Julius met?

‘As  Yes, at a Communist cluby, They told me,

Qi When did she tell you this?
At I can't recall exactly when it was; omce we were all discussing first

meetings, where you met your husband and 80 on and she met Julie at a -
Commnist club, A ' '

Q¢ Did you ever attend any of those mettings yourself?
At Did I ever attend? . o
Qt 4 Commnist Clubp D

Ay Yes, I dide » B
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Q: Very often? o
Al

Well, spasmodically but I did,

Witness continuess I was a member of a YCO for a period of about a year

N
i

.Q:
Al

Qs
As

Qs
As

Qs
A1

Q!
" As

As

and I attended the meetings; for a period of about 3 weeks ar sol
was President, not because I was sufficiently active to be President
but I was related to Ethel and it was known there and I guess they
felt as her kin I must be Qualified, so I was President.

When was this, what year? '
I think it was in 1943¢ As a matter of facty I was gproached
by members from the club that came to my house after I was married, -

Do you remember who they were?
I just remember one of them, Altman or Alterman, She marriede I don't
know her married name. I lost contact with her.'

So that was for a year?
About a year,

And was Julius Rosenberg affiliated with that particular club too?
No,

Was Ethel?
No, that was ~ they were a bunch of green kids, most of them,

Who was the principal who was behind it?
The principal?

Who were the movers, spohsors ; motivating factors, the bosses?
I don't remembers I could recall faces, I wouldntt

remember names,
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Q On the ;occasi.on of this meeting in November, 1944, with Julius and

Q
A
Q
A
Q
A
Q
A
Q
A
Q

will you tell me to the best of your recollection just what
took place at that time; who said what?.. e

Well, I told you that he mentionsd- I may.bave noticed he wasn'y buying

the paper as conspicuously and that they were not as active; they didn't

appear at the ralliss a«t the Garden and things, and he said that he had

been trying for two years to get in touch with scmeone that he could be

what he felt he was slated for, He felt he was more - that he would

rather do something active rather than be active in the Party itself and

then he told me that I knew that David was working at a place on a secret
project and did I know anything about it. I said no, mail was censored

coming in and out and that I had received an affidavit from Washington

which T signed to that effect. He told me that David was working on the

atomic bomb and I asked him how he knew and he said he just knew, his

friends told him. He knew about it and he wouldn't g into it any further,
Then he said that tais was the biggest thing yet, that it was top sscret,

that he felt it was information that should be shared, that all countries
should have it, you know, to their mutual benefit and that Russia was

not being given this information and that Just on a basis of exchanging

mutual scientific infomation he felt that he was going to do his part GREEMGIAS
to obtain it for them and he asked if I would relay that to Davidfand

ask if he would participate. So I otjected, I didn't like the idea, -

« .

‘Yhat else did Julius say at that meeting?
Julius said there were radiations from the bomb,

Did .he say the bomb was a dangerous weapon?
Yes, he said it was the most dangerous weapon to be used to date.

Did he mention anything about radiation?
Yes, I said that,

Did he say something about z anything about the fact that Russia was not

obtaining information from the Allies with reference to the atom bomb?
He felt there should be a free exchange of information on it.

Did he say anything about Russia being placed on an equal plang with the
allies? ‘ A
I said that before, Mr. Lane, didn't I,

I don't thiﬁk you did, Mrs. Greenglass.

—bO -
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Q #Mhat's your answer to that? S ' S
A TYes, he did; he said that he felt that the information should be made g :
available to Russia as an equal ally., When I stated my reluctance, Ethel R»<fMBE
’felt that this would be smething that they would want to do, that I

‘ % :

| should mention 1t to them, at least I could deliver the message,

Q Just how did she state this; what did she actually sxy, do you recall that?

A No, Mr. Lans, . . 4 ‘

Q Did she tell you to use your influence upon your husband?

A She could harldy have said that, because I was against it.

Q Did she ask you to use your influence upon your husband?

A No, she said she felt it would be something he would want to know.

Q Did she say she thought it ought to be done?

A She implied as much, ‘

Q Did she actually say that? ‘

A She wouldn't feel he would want to do it and that I should tell hima bout
it if she was against it.

Q What if anything did she say at that time, that led you to believe she was
in favor of this whole scheme?

A She urged me to tell David about it, because she felt that he would be
willing to do it,

Q #as anything else said at that time that you recall?

A Along what lines? : .

9 Along this 1line?

A T can't recall.

%

Q Did Julius suggest that he would defray your expenses of the trip to
Albuquerque, New Mexico. _ -

A T think he gave me about $150. o

Q At that time, that night? e )

A No, it wasn't that night; I don't recall whether it was that night or mote. - =~ °°

Q

Did he say it was going to be a loan or was he going to contribute that- ..
to you as a gift? _ - o o
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A No, he offered it.

Q To give it to you to make the trip?
Yes.

You would never have to repsy it? _
I was prepared to make the trip and I didn't want his monay for it.

He never asked you to repay him that $150?
No.

So a short time thereafter you left for Albuquerque?
Yes.

This was the latter part of Nov,. 1944; you had been married thenabout
2 years at that time?
That's right,

> O PO PO P

You had one child?
No children.

You arrived in Albuquerque, New Mexico about the 28th of Nov. 1944, is
that correct?
Yes.

Did Srou register at a hotel?
Yes, the Hotel Franciscan.

Did your husband Join you there the same day? :
Yes; I think I came on the 27th and he came on the 28th. Seems he was
there a day after I gt there.

0 PO > O PO

How long were you there all together?
About 5 days.

Did you broach this subject of obtaining information to your husband while
you were there?
Not :Lm:ediately

How long after you were there did you speak to him about obt.aining
information? ’
I can't recall exactly, it was one day w#e went for a walk, I think it .
was towards the end of his lcave,

> O > O PO
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A Yhat was your conversation with David at that time?

I repeated almost as well as I could remember what Julie had said, And
David turned me down at first 5 he was horrified, thought it was wrong,

But he didn't give me his answer immediately -- he told me on the following
day he would do this,

Did he tell you then about the physical set-up of the Ios ilamos
installationa? ‘
Yes, he told me it was about how many buildings they were.

Did he give you the names of any of the scientists working down there?
Yes: oppenhsimer and Urie, I remamber.

%
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da Any of.hera»?
L | No.

Q¢ Did he tell you you should give that information to Julius
when you got:.back?
As Yese

Q¢ When you had that conversation with Julius in Nov, 194} prior to your
departure for New Mexico, did Julius discuss with you your financial
situation? :

‘At How do you mean?

Qt Did he say that if you and your husband acquiesced to his suggestions
about getting information, that it might result in your obtaining some
money for this job?

At No, it wasn't done on that basiss It was mare sharing the scientific
information, not being paid to & the Jobe (It was after that we
recelved the money), °

‘Qt  In other words, Julius never mentioned anything about your getting
money for this work? .

‘At No, noté - ’

Q: When David gave you this information in Albvquerque, did you make any
notes at the time of the names or of this information?

A1 - No, I remembered it, .

Q¢  You just retained it 4in your head?
‘43 I wrote 1t down when I came to New York.

‘Q¢ You wrote it down when you came to New York?
‘At That'!s right, - :

Qi Where did you write it?
‘At In my home,

‘Qt Do you have the notes?
‘A1 Oh, no, I gave the notes to Julius, SR
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‘Q¢  Did ybu tell David that Yyou had learned from Julius that he, DW__
_ Was working on the atonm bomb? o
At Yes, I did, David asked me how I knew about that because he had

never divulged any information, and I told him that Julius told me,

Q2 What did he say? ~
A%  Then I Proceeded to tell the story,

Q¢  Your husband knew he wag working on the atom bomb?

Ay Yes,

Q¢ Did he eXpress surprise that Julius had got the information?

At Yes, :

@  Did David ten you that he was to receive a furlough within a monthi'g
ne?

‘41 He wasntt certain when it would tale placej but we knew it was

Q¢  Did he tel you to tell Julius that when he came home on furlough,
he would have a lot more information about the atom bomb physical
8setup? - :

4t No, he knew he wuld see Julius when he came homej he didn't say anything
about that, ‘

Q% Was there anything else Davig 8aid to you at that tie in conrection
with the aton bomb?

At I can't recall, Was there anything I said in the statement about it

Qt  You returned to New York in the early part of Degc, 194k, is tha¢
correct? e

At  That's right. %

Qs . Did Julius Rosenberg come to See you on the 1st day you arrived back?
A4t  No, a few days laterheeametomyhom. )

Q¢ Did he telephone you before he came over? s
At I had no phone, ' SR

Qs
As
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Q: Did you write that you were returning?"
At No, was only gone S days, .

Q:  Shortly after you got back he came to see you at 266 Rivington St?
At No, it was 266 Stanton St,

Q¢ Did his wife come with him at that time?
.4t No, he came alones He was almost always alones

Q¢ What was the conversation with Julius at that timey, What did he
say to you and what did you say to him when he came over to. your
place?

‘48 Well, he asked me if I had spoken to David, and what he had to say, and ]
then I told him that David consented to do this and I wrote down the
things he had told me as best as I could remenbers

Qs You wrote them on a piece of paper?
As That's rights

Q¢ Or had you written it down before he came?

At Noy, I didn't want to have it lying around; I think I wrote it after
he came, 4

Q¢ And you gave it to him?
‘B8  That's right.

Q¢ What was contained in those notes?
‘A The names of the sclentists that I remembered and the number of buildings,

At I think I remember Something I didn't tell yous as to how it was
located, whether it was camouflaged, whether you could see it easily,
4nd I remember it now, as I saw it while I was theres it was very high
on a hill, the place had been a school for horse-back riding - a girlls
schools It couldn't be seen or easily detected until you were almost
upon ite und of course it was guarded; there was a guard checking - =
everyone going in and out. ST

Q¢ Did he tell you, and did you repeat to Rosenberg just how the guard.
setup operated?

At No, never was discussed at all,

Qi Did that complete the conversation with Julius?

At Yes, Julius said he would see David when he came h furlough,
.whenever that would be, Tl e e
: 5! ‘5‘
» G
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Qs When did' Jou next see Rosenberg?
‘At * When David came in on furlough,

Q¢ You hadn't seen hinm before that¢

At < I dontt think so. - David has another brothers Kis wife and I were very
close, we visited o cially together, we used to go see the baby,
Michael; but no visit for that purpose until Dayid wag on furlough,

Q¢  Did Davidrs brother belong to the comminist party?
Ar  Not to oy knowledge,

Q¢ Or his other brother? GW ) <
At Yes, his trother's name 1s &mr}an s wife is W

Q¢  Where does he live?
At 65 Cannon Ste in Manhabtan, Eagt side, .

Qi When Juliys came to your place at the time you thought he wag

interrupting, did he discusg With David at that time anything aboyt
the atomic information? :

At No, seems to me it was discfizseq later at hig house,

Q¢  Wasn'g anything said at that timg at allg.
Al Yes, they must have talked aboyt its but 1 don't recall it, -
' I'm sure they didnt¢ ignore it completely,

:

.5
5
- B

Qt  You dtd make a definite appointment to hayg dinner at Juliugt me-., |
> : .
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Qe

A

. 5
ot

Now will you tell us what happened on the occasion of your visit for
dinner to the Rosenberg's apartment at 10 Monroe Street sometime arouynd
Christmas of 19442

When we got there there was a girl there whom Julius introduced a N
a friends She was there for a while and then she left and we rem@fined,
After she had gone Julius said she was going to come to New Mexigo to
get the information from Davide He said it would be either ant or
someone else, and I asked how he would know anyone else if she didn't

show up.

You asked?

That's right. And then I remembered Julius; at that point we were

in the kdtchen and he cut this Jello top box and he said one-half
would be an identification whoever came and he gave me the other half.

And was Wgrg present at the time when this conversation took
place about cutting the box top?
Yes, she was, She was standing behind him in the kitchen,

- Did she have any comment to make at that time?
- I don't remember.,

But you are positive she heard this conversation?
She saw and heard it. A :

How far away was she in terms of feet?
About three or four feet behind Julius,

Where was David when this conversation took place?

David was not in the room; I don't remember where he stood; he must

have been in another rooms. He was not present at the cutting, He didn't
see it until I showed it €6 him at home.

How long were you and Ethel and Julius in the kitchen?
I don't know; about fifteen minutes I guess.

Were any cocktails served that night or any drinks?
I don't remember., ) .

¥hat did you do with part of the box top which Julius gave to you? .
I slipped it in my wallet. .

i
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Q.
A.

x pr
o Bl

Will fou explain to me just how the box top was cut? TR
It was the side of the box that had printing on it. It is rectangular
in shape. ) ‘

(Record indicates that witness identified the shape of the box side that
was cut by Julius, marked Exhibit 1 and initialed by L.S. August 2/50).

QO -t

A.

Q.
A.

After the box cover was cut, you had dinner, is that correct?
I don't know if it was before ‘or after,

You had a conversation at which you and Ethel and
Julius and your husband were present?
Yes.

@

»

S o

v
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Q dhat was the conversation betwesn Julius and your husband — about the
atom bomb? ' ) :

A T recall that Julius asked my husband what he was working on and Dave
said he #as in the experimental shop - people brought him sketches and
he produced charts for them. I know they had further discussions of a
technical nature - I believe that was at the time that Julius took Dave

to meet another man, L AS

.
o~ pire

6P L™

Q I am talking about this particular night - didn't Julius ask David how
the atom bomb was detonated? ,
A As I remember he agked him that the other time and David told him,

Q After or before Julius had asked him? Didn't he ask on the occasion of
this dinner?
A No.

Q Are you sure he didn't?
A I don't think so. Mr. Lane I know it was asked but I have a feeling it
was asked at 3 different tims, '

Did David at any time tell you of any conversations which he had outside
of your presence with Julius? ’
Yes he did.

Q
A
Q Now will you tell us what he said with reference to those other conversations?
A Well there was one night -—— Julius took David to meet another man and when
he came hame he told me that on their way there Julius had been qQuestioning.
"him as to how the atom bomb was detonated and Dave told him as best he -
could. I guess, and then he told me that he had me this other man; that
it was dark - he couldn't see him clsarly and he had spoken to him for a
few minutes.

<
Q Now to go back to the dinner conversation that you had with the Rosenbergs.
Do you recall that Julius told David during the course of that dinner
conversation what he wanted David to get him in los Alamos by way of
information? He gave him some instructions at that time didn't he? Do .
you recall him' telling him he wanted to get certain information at that o
time:s . o '
A T recall him telling him that he wanted him not to be obvious or take -
anything in sketches or blueprints or material but that he should relay - .
whatever he knew from information he had been working on and saw around him.
I seam” to remember he was interested in how the atom bomb was detonated and _ -
there was some mention made of high speed cameras but as to what it was I
could not say. T e e
It was too technical for you? f.rﬁ T
Yes. F PR S
-5 =
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0« Do you recall him telling
brought back to Julius? : o

‘Ae He said someons was going to come to our howse., We thought Ann
would come with the information; it was tentatively arranged she
-would meet us in a theater in Denver - I think it was - it seems
to me there was some mention made of a purse - that she would
have - and she would present the purse to me and I would insert the
written information David obtained, :

avid[just how the infermation was to be-

Q. She was to show fbu was she not, the other piece of the cardboard
box? -

Ao Ann was supposed to come - he said it would be Ann or someone else -
you couldn't assume Ann was going to come with a purse,

‘Qe  Didn't he say whoever came, you should identify him or her with
the other part of the box top? ) _

Ae. He said if it would be someone else - Ann needed no identification
= I had seen her two times before in their home, , .

Q. When you came back in the room with the bex top wasn!t there some
further conversation in the living room about the box top?
A. No, I would remember showing it to Dave,

Q. Didn't Dave and Julius talk about how the information was to be brought
. back? . - :
A, TYes, David knew if it would not be Ann someone else would come to
our home for it,

Qs Didn't Julius tell Dave in the room that he had given you the other
part of the box? ' .

Ae I don't remember him making any comment until I showed it to Dave,
I told him if it wasn?t Ann it would be someone else,

Q. Did you tell him Julius had said that?

Ae Yes, .

Q. Who was this woman %ng ANN S doRaliz N A

A. Ann was married to Mike who was a friend of Julius?t,

Qe Mike - what is his last name?

A. x §idoroyich. :
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Q. Where do they live? ' o
‘Ae I don't know - (Mr, Norton - Cleveland, I think)

Qe Was she a communist?
Ae I don't know,

Qe Did you ever see her attending any of the meetings?
‘Ae We moved in different circles, we were different ages.

Q. How o0ld was she?
As I cantt say,

.,) BERS
. Qs Roughly? seal bo =2 S
A+ I think she was nearer Ethell age but it doesn't seem possible,

Q. How old is Ethel? : .
A. Ethel is going to be 35 - her husband went to school with Dave =
it makes him his age,

Q. What's your guess looking at her?
A. She looks to be about 25,

Q. You had known her for quite some time?
A. No, I only saw her about twice in Ethel's house; she was a friend
of Ethel's. .

Q. A close friend?
A. All her friends seem to be clqse friends,

Q. You saw Mike - did you see her husband at the Rosenbergs'?
A. Yes I did =T saw them together during this pre-Imas vacation -
that was the last time during the Xmas vacation,

Q. What did her husband do to the best of your recollection?
A. He was an engineer but I don't know what kind,

Q. Now while Dave was on his furlough and after this dinner appoint-
- ment at the Rosenberg's apartment didn't David meet some man wp
in the 50'g? ' .
Ao TYes he dide Julius took him to meet this man,

]
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Qe Now did David tell you the manner in which Julius had introduced -
David to ‘the unknown man? ’
Yes he said this is David,

Q. He did not give the other man's name?
Ae Noeo

Qe Now after David had returned to New Mexico, how soon after 'that
did you go down to join him?
Ae A month and a half,

Q.. During that interim did you receive any information from David
with reference to the atom bomb material?
A. Never through the mails,

Q. The mails?
A. The only way I could get it; he was in New Mexico, I was in
New York,

Q.. Did Julius talk to you about the project during that interim?
A. No.

Q. Did his wife talk to you or anyone else?
A. No. .

'Qs. Were you attending any meetings of the Communist Party
’ at t hat time?
- Ae NOeo

Qe When you arrived in Albuquerque where did you stop there?
Ae I think I stayed at the E1 Fidel,

Q. How long did you stay there?
Ae 5 days,

Qe Is that all?
Ae Then ' I stayed in every hotel until I found a place to
live, - . .
"Qe Dﬁring this period did you talk to Dave about the matter that S
Julius had spoken to you about? Dave was supposed to get information




NT 65-2538 :

- far Juliuvs, you must have discussed it

A,

Q.
A,

Q.
A.

Qe
A

Qe

A.

Ae

Q.
‘Ae

Qe
Ae

Qe
Ae
Q.
A.

Qe
A.

LT T T e -

I knew that someone was going to come,

Didn't Dave type up this.stuff as he got information?
No sir,. . .

He kept it in his mind?
He kept it in his mind,

He never wrote it down?
He had no typewriter,

Then we go back to June of 1945, When the man came to your
apartment at 209 High Street, that was on the morning of
June 3rd, a Sunday morning, wasn't it? Will you tell us
what happened that morning in your own words, to the best
of your recollection?

A man came in and he said his name was Dave. He produced
the other half of the Jello box-tops Dave gave him the
half that we had,

Where did Dave get it?
It was in my wallet,

He went to your wallet and got 1t?
Yes.

Where was the wallet kept?
I guess it was in a purse, I don't recall,

Was it on the table or in the bedroom?
I don't remember, _

Then what happened? ARE

I believe that this man that I later found out was jold,
told him the information he wanted and he said Dave was
to write it down and he would be back for it that day,

What did Dave say, he was going to write it down?

It was the only way to remember it - he said he wanted such
and such information, Dave said he would write it down and
he .ghould come back to get ite

ATy vy R . -
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Q.. Is that all that was said? Did you offer him a cup of
-coffee? . S : o
Ao, I didn't like the situation well enough to be friendly,

Q. How long did this meeting take place, how much time wag
consumed?” o Lo e
As. About 10 or 15 minutes, I.think; he said he would be back
. in the afternoon, . o :

Q. Did he come back?
Ao IQBQ A ;

Qe And did he say what infermation he wanted? -
A . Yes,. . " :

Q.. What did he say he wanted? .
‘Ae I seem to remember the same - how the atom bomb wag
detonated, high speed cameras,.

Qe Are you sure of that now? -
Ae I am not sure now,-

Qe You are :not sure he had said he wanted information that
Dave was supposed to have collected? Lo
A. Whatever Dave collected he was supposed to take it -
backs 1455
F A -

Q. Now in the morning did Gold give Dave any money - did he
produce an envelope with some money in it? B
A.. No. He gave Dave the envelope when we went for a walk,

Q. .In the afternoon?  _
A. Yes in the afternoon,”

Qe Did you open it? ‘ _ . ,

Ao When we came back - it was sealed and we didn't know what
it was, . . .

Qe It was sealed? -

‘Ae qu. h

P e — ——
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Qq When Gold came back in the afternoon 1t was about & o'elock -
 wasn'tIT? S ' S
Ae I don't remember, _

'Q*.f Were you present in the apartmeni;. at that time?

A. Yes, ) : v .

‘Qe When he got back in the afternoon what transpired?

A. Dave gave him written information and then I think it was

- purely social, he asked where he came from - he said he
came from Pittsburgh, o

Qe You were all dressed?

Ae I Just dressed for the day.

Q.. You were all prepared to g0 out. This meeting didn't take
.more than 5 minutes did it? ‘

"Ae I don't think so,

O« . Between 10 o'clock in the morning when Gold first appeared .
~until 4 o'clock in the afternoon, Dave no doubt did some
work on the typewriter‘?; R

‘Ae  We had no typewriter,

Qe Who typed the méteriai‘f

A It was handwritteg& :

Q. It wasn't typed, and he wrote it down during that interval?
Do you remember how many sheets it took?

A: No. '

Qe Did you work on any of it or did he have you write any of it
up? ‘ o - -

As I don't recall - it wasn't legible - Dave's handwriting .
isn't always legible, C o

Qe Will you deseribe the sheets of paper that your husband
gave to Gold? . : ' : :

A

oL, = &b

-

I think it was 8 x 10 white ruled papers

I e i e e NI —



Ae
Qo
A.

Qs
A.

Q.
: Ao
Q.
A.
Qe
Ae

Qe
d.

Qe

A.

Q.
A.

Qe
A..

A.-

Wb

‘O o i .amnecu-{“ ‘Q

In other words Days-gave this materisl all handwrittem out'

iting in loose leaf form to_Gold?

Now how did Gold happen to give Dave the money - what was
said about money at that time, do you reoall?
No, .

Did he give it to him while out walking?
I think so. .

Was there any talk between you and Dave as to the amount of
money - was he disappointed in the amount of money? .

It wasn't a questien of being disappointed, we realized then
we were being paid to do a job.

Did anything happen after that?
We went for this walk and talked along the way and near
the USO Gold left us and we went home,

When Dr. Fuchs was arrested in February of 1950 did you
receive a visit from Julius Rosenberg?
Yes, :

Do you recall the date of that visit?
No. ’ .

Well, would May 23, 1950, if I told you that was the date
that Julius came to your apartment, would that refresh yowr
recollection? A

I recall that visit,,

You do recall it?
Yes. )

But you don't recall the date of the visit?
No. o

But you do recall that he visited you,
I went to the hospital in February, I don't know if it was
the latter or early part, ,
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Q.
Ao

Q.
‘Ao

Qo
A.
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Qe
*Ao

A.

Q.
“Ae

Yes, take your children and your clothes and g0.
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Q. Do you remember Rosenberg came to your apartment when Fuchs oo
was arrested and made some remark? v

Ae I can't remember that accurately., I remember Dave told me

- Julius had been to see him and Fuchs had been picked up
and the next one would probably be The one that had come
to see us, o

Qe Did you know him to be Gold?

Yes, He said they had broken contact with Gold; that no one
was going to go near him, and that he hoped he would get
away, wouldn't be picked up,

He hoped that Gold would get away? .
That's right., Since then David - was it yesterday - he told
me that Julie told him at that time to leave the country,

I was very sick and he didn't say anything, but he told £ ac
then he wanted him to get out of the country, and Da (JAAE
wouldn't g0+ A . .

Didn't Julius come to yowr
copy of the newspaper?
Yes, a copy of the Herald-Tribune,

apartment in May, 1950, with a

And 1t had a photograph of Harry Gold?
Yes,

And an article that Gold had been arrested in Philadelphia?
Yes, . ’

At that time, didn't Rosenberg tell you,
Gold?

He said Gold was theman that had been to see us in New
Mexico, ‘ : . '

didn't he identify

What else did he say? :
He said in all likelihood David would be next and that
he should leave the country.

And take the 2 children with you?

TEy
£33
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Qs Go immediately? o
‘Ae  No, he said we had about 2 or 3 weeks,
Qe What else did he say - did he tell you where he wanted you

to go? A
Ae Yes, .

Qs Where?
A. Wanted us to go to Mexico City.

2. Yes. .
A. And rent a house and stay about a month and at that time to
write a letter to the Soviet consul, I forget the name,

Qe Were you to take a house in an assumed name or in your own
name? : _

Ae I don't remember that. I seem to rgmember he wanted David
to sign a letter to the Consul: IJJackson.

Qs The best of your recollection.
‘Ae I think so.

Q. It wasn't to be signed David Greenglass? :

As Nos 3 days after the letter was mailed he was to meet
someone from the consul under a statue in a park. I believe
this man was to give David sufficient funds to be able to
proceed to Berne, Switzerland, or Stockholm, I think; and
there the same procedure was to be useds to write a letter
to the consul and meet under a statue in the park, until we
eventually got to, I think it was Czecho-Slovakia, and from
there in to Russia, “

Qe What were you supposed to do when you got to Rnésia?
A¢ I don't know, ‘ )

Qs Did Julius say anything about obtaining passports for you? : :~ - ¢
Ae Julius said we would get authentic American passports, receive . - -
them in Mexico City; but the second time he came to our house,
he said his friend told him that we had to have a letter S
stating that the whole family had been vaccinated against .
-emallpox, He asked ms if my doctor would give me such a
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Qe
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statement, and I refused to ask him to do that, T said I wouldn't

.agk him for a false statement, He said he would get his doctor
to do that,

Did he ask his doctor to do that?
Noe

Who was his doctor?
I don't know his doctorts name,

You don't know his doctor's name? .
No, I never obtained the statement; Julius seemed to feal he
could get it from him,

You say that while he lives in Knickerbocker Village, he has
an office in Brooklyn?
Yes.

What does Michael ¢ him?
Michael calls him Dr. rnie.

Did Julius give David any money at this time when he told
him to leave the country? .
Yes, he gave him $1,000,

Did he tell you where he got the $1,000?

) No.

Did you ask him?
His answer was always that he got it from his friend,

Who was his friend?®
I don't know,

Did you ask him at that time who he got the thousand from? .
No. : .é.

He gave you the $1,000 and told you to use that to get out of
‘the country?

~ No, he says you have a month to spend this; I'1l give you more

and get what you need.

o
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Q.
‘Ao

Qe
Ao

Q.
Ae

Qe
A,

Q.
A.

Q.
Ae
Ae
Q.
s

Q.
A.

.\L,) | .‘mmm-n .3')

This was in your presence?
Yes.

Was anyone else there?
No.

And David was there?
Yes, He said you have got to go t.o the dashers, I said what -

- 1s that? He said the Soviet Union, I said, Are you going

too; how does Ethel feel about it,
He said, She is disturbed, but she realizes she has got

to go.

Didn't David tell Julius that he needed more money?
No, David said —- I think it was I that said, We can't go
anywhere, we have an infant here; we can't just up and leave,

What did he say?
He said your baby won't die; babies are born in the eir and
on trains, and she will survive. The dostor says if you take

- a case of milk and boil the water, she will live,

His doctor knew he was leaving the country?
I don't know; that's what he said,

How did he happen to give David the $4,0002
About June, 1950,

How did he happen to give him the $4,000?
He came to the house and called David into another room
and gave him the 8!;,000. T

' You weren't present?

I was in the house when he came; he walked back in the
kitchen and told me., He asked me to go down for a walk,
and gave him instructions for leaving., At that tIme David
and I had already discussed it and decided not to tell

_ Julius that we weren't going to leave because David felt .
that if he knew of our intentions, some physical harm might
‘come to us, that it would be best to let him believe we were

go:l.ng .
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Q. Did you talk to Julius on this occasion when you saw h:l.m -
June 2, 19507 o

Ae He was very me].odramatic, discussed everything in whispere, he was
under the impression there were ears all over the houee 3 he took
David down for a walk,

Q. You didn't discuss it with Julius?
A. Going to Mexico City: no. David told me about that later.

Q. Did you say something about the $1,000 you received being in
payrent of some debt?

Ae No, not in payment of debt, I told him we wouldn't gn anywhere
because we owed a lot of people money we had incurred in the
business, through his mismanagement,

Qs You said you put $500 of this $1000 in a special account of
Manufacturers Trust Company of New York City?
Ao TYes,

Q. How was that account set up?
‘Ae In my name, but when I had the accident David got a power of
attorney in his and my name, .

Qe In your maiden name? ' _
‘Ae No, my marriage name, As it stands now we both can use the
checking account, '

Qe What did you do with the $4,0007 0.3ch
‘Ae We never touched it until we gave it to Mr ogge. We took
~ the $4,000 and David taped the package witf Scotch Tape and

placed it in the fireplace in the flue, The money remained
there, It was only, there for a few days and David took it
out and gave it to my brother-in-law LouigfAbel and he had it
until the time David called him from the #BI Headquarters and
-told him to get in touch with Mr. Rogge. The following :
morning, June 16th, he brought it to Mr. Rogge's office,

NG o
‘Qe When Davidg'ggé: dkﬁ $4,000 from Julius about June 2, 1950,
do you u know whether Julius had promised him any addit:lonal
moneys?
A. Yes, he promised him $2,000 additional,

-62-
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. Qe When was he to get ity e T
‘Ae He told him he would be back with it,. David told him to keep
away and leave us alonej that we did not want the money,

Qs Did Rosenberg make a third visit to your home?
A. 7Yes, sometime after June 5, '

- Qe Were you present on this \o'ccasion? ’ )
Ae Yes. ' ) ' - ' o .

Q. Was a conversation indulged in at that time?
‘Ao . Yes, '

Q. Were you present at the conversation?
A. Yes, f
. £ d

Q. What was the conversation/fat this time? :

Ae He walked in and Davidf/said he was being follewed and to
please leave us alone and not to come back any more, Julius
said he was going to bring $2,000 more and he said he hadn't
noticed anyone watching our house and he was sure David was

imagining it.

Qe Who was the accountant for the firm that Resenberg was connected
with? ' '

Ae Dr. MervinfIsaacs, 1220 Broadway, Lackawanna L-7LL6,

"Qey, What was the name of the corporatioﬁ?
‘A:XPitt. Machine Products,

"Qe Who was the president? Ba : '

As I don't know who the officerslare., I don't remember - -
all four of them are officersg) it's a closed corporation,
He was supposed to have the 5,000 cash and Schein said A
he would settle for. that ochein invested more than that ~
I think he invested $10,000 15,000 - he was going to o
settle for §5,000 Julius could get - his cousin, a dentist, - - . -
was supposed to loan him the money and at the last moment —
his cousin reneged - he said he would want the $5,000 in = .
-6 months and Julius didn't feel the business could do that REES
_good - he told us he had not been taking any money in salary .

e . —— P— ——— e TR s < SEER T L e ST IR T
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Q.
‘Ae

Eed

for the 9 months after David left the business because if he
took a salary Schein would have to take a salary and he
wasn!t living on all that time - he was buying clothes
for his children and other expenses he had, but he said he
didn't take any money., I am sure he couldn!t borrow any
money because his credit isn't good any more.,

How do you know?
Anyone in the family he borrowed from he hasn'tA returned,
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XI. STATEMENT OF \OLD TO MYIES J. B
IR i »
TTORNEY, SOUTHERN DISTRICT OF NEW
YRK, AUGUST 1, 1950
‘By Mre lane:

Q Mre. Gold, before I ask you any questions I want to warn you of your
Constitutional Rights; in other words, to explain it to you, you
don't have to answer any questions I ask you which in your opinion
may tend to either incriminate or degrade youe -

A I see.

Q And I want you to understand that any testimony which you give here
now may be used against you in the event that you should be indicted, .
and I want you to understand that any statements you make here now
are made voluntarily and without any promises of any sort; is that clear?®

A Yes, it's perfectly clear to me——-I mean, it's perfectly clear to me,
the consequences resulting from any statements I make, but I intend to
glve every shred and particle of fact, regardless of consequences.

In the first place, are you a member of the Communist Party?
No, I am note |

Never have been?

Never had been., .

Never carried a card ot.‘u.any sort?

Never carried a carde

When, for the first time, did you become acquainted with Julius Rosenberg?

> O > O P O P O

I never knew Julius Rosenberg. I believe that a man who very closely
resembles Julius Rosenberg passed me in February, the first Sunday fn
February of 1950, at the 90th Street, Elmhurst Station of the Flushing.
elevated lines o
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Q- My do you say tmt? : s
I saw & picture of Rosenberg in the paperse T recall having waited
on that corner; this was when Fuchs was arrested, on Friday--and in
my panic I went to New York; this was the time of the regular meeting
which had been determined by a Soviet agent who came to my home in

October. These regular meetings were to be every alternate month;
one was in December and one in February, the first Sunday of each monthe

What year?

A The first took place in 1949; the second one took place in February'
of 1950-~-and I thought that no one came therg~--

‘Q You say that you were having regular meetings?
These meetings were for this purposeg At a previous meeting in either
very late October or very early November we had made the following
arrangement—- o
(interrupting) Who is twe'?
This man who came to my house in October,

~Who was 1t?
A Soviet agent; I don't know his name.,

What does he look 1ike?

> o > o » o

I've given a full description of him. The arrangement which we made

at the third meeting we had in either late October or early November

was thiss Starting with the first Sunday in December and continuing

on the first Sunday of every alternate month thereafter, at 10 A.M, ’

I was to be at this corner in Jackson Heights, which is the 90th Street
Elmhurst Station of the Flushing line, and I was to appear at this
corner, near a newsstand; the person who was to meet me was to beon -

the other side of the street. Now, if there was no business to be -
transacted betwsen the two of us, we were merely to stay on our respective”
corners, facing each other. The recognition signals were to be as -
.followss I was to be smoking a pipe with a curved stem and a large bowl,
I have such a pipey The other man was to be smoking a cigare . I would
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like to note here that my Soviet contact had told me that there was a
possibility, a good possibility, that the peérson who would meet me = .
would be unknown to me, and would not be this man with whom the meeting
had been arrangeds Now, there was also an arrangement for an emergency
meeting. The means of my getting in touch with the Russian agentwere
8s followss I was to insert an ad running for three days, in the New :
York Times, This ad was to read a§ followss Blochemist, age 32,
Master's degres, desires work in food industry or related industrial
field and one which involves research, Primary consideration is the
opportunity to do independent investigative wor .

Now, who gave you these instructions?

These instructions were the result of a long talk between the Russian
agent and myself and they are the result of a suggestion which I made,

Where did the converéation take place?

The conversation took place in the Bromf, Somewhere---I would say
within a mile or two miles of the Bronx Zoo, ‘

In an automobile?
No, sitting on a bench alongside a small park.
How did you happen to appear there for this conversation?

This was the result of a previous arrangement made during the meeting
in October, . :

Vhere was that meeting?

samewhere in the neighborhood of the Union Turnpike and the 74tn
Street Station of the 8th»Avenue. : L
Tho had arranged that meeting? Cee
That was arranged by thisg Russian. T would 1ike to add—this third = -

meeting which took place neap the Bronx Park was also arranged by the . |
RuSSian. S »
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. *Q  This was a1l 1n 19497
-4 Yes.
"q How did you Mappen to meet the Russian?

L He came to my home on a Saturday night in either very early October or
very late September, A :

" Where was that? -

A At my home in Philadelphia,

"Q Vho was present? '

BA No one; my brother md gone out for the evening; it was g8 or 8%30,

-] How did he happen to introduce himself? .

sA He introduced himself by showing me a torn Piece of paper which had
on it, partly obscured, the words Paull Street, in my handwri ting,
I at one time had a matching piece of paper. _

Q Vhere did you obtain .that?

. e That paper had been given to me by a man whom I knew as John, and
whom I have since identified as Anatole Antonovic*Yakovlev.

"Q I show you a picture, on which we will put a mark with the date——
I show you a picture on the back of which are the initials of the
Stenographer, RMK, and the date, 8/1/50, and ask you if that ig a
picture of Yakovliev? .

"A : That is Yakovlev, undéniably. This piece of paper was exchanged between
the two of us, Yakovlev and me, sometime in 1945. . i

" How did you meet him in 19457

A Yakovlev had been introduced to me in very early 1944 by a man whg‘-f:vraé
& Russian agent and whom T knew only as Sam. T have Since identified

3 e e Sy e =y ——
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Q. Where did this take place? | -
A The introduction between Lkavley and I? That took Place in Manhattan,
‘Q Whareabouts? . '
‘A I would say somewhere above 34th Street and between 42nd ang 34th
on the 8th Lvenue,
Tas there anyone else present?
A There was no one else present,
Q You mentioned Samething about having seen a man who resembles Mr,
Rosenberg on the morning of -
A First Sunday in February, 1950, 4
Q 4 men who resembles Julius Roéenberg who appeared at the appointed
. meeting place. Was he smoking a cigar? :
A He was smoking a cigar,
Q I show you a Picture of Juliys Rosenberg,
A Of the two photos, the full-faced one, looks very much like him,
Q I show you another,
A This looks 1ike him #lso,
(Stenographer marks Fxhibits 2 and 3, with initials and date,)
Q The record to indicate that the witness has {dentified Bxhibits 2 and
3 as the person whom he has seen at that particular rendezvous,
A In Exhibit 3, the right-hand picture, most closely resembles the man
whan I believe I saw’on this first Sunday in February, 1950, .
Q

Can you describe the ;way this man was dressed?




NY 65-15348

S . . R g
A Yes, I cane I believe that he wore a brown hat, brown shoes,
possibly black shoes, a brown suit or a dark one which was somehow
dark in color and a light-colored brown overcoat which may have had
& rough finish to it, In passing me, he peered somewhat closely at
my face. He was smoking a cigar.

Q Vhen, for the first time, did you meet David Greenglass?
b s

A On'the first Sunday in June, I believe the day was the third of June,
1945,

Vhere did you meet him?
A I met him in his apartment in Albuquerque, New Mexico.

Q I show you Govermment Exhibit No. 4 and I ask you if that exhibit
represents the man whom you saw as David Greenglass?

(Stenographer marks pictures, Exhibits 4 and 5)

A.  The right-handed photo on Exhibit 4 most closely resembles the man
Wwham I have since identified as David Greenglass, _

(Stenographer told to mark Government Exhibits 7 and 8)
Now, did you meet Mrs. &'eenglass at the same time?
A Yes, I did.

-Q I show you Government's exhibits 6 and 7 and I ask you if those are
pPictures of Mrs. Greenglass?

4  Yes, these are the photographs of Mrs. Greenglass. The one which
most closely resembles her is the left-hand one, Bxhibit 7,

Q When did you say the meeting took place?

On the first Sunday of June, 1945, and T believe the date was the.
third of June. _ RN
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How did you happen to go to Albuqtiérque?
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The occasion was an off-shoot of a Previous meeting which T had had on
Saturday, June 2, at Santa Fe, New Mexico, with Dr, Klaus Fuchs.

o

Has this been covered before?
This has been covered before in great detail,
Who ga-ve the instructions to g0 and see Greenglass?

& o » o

They were given to me by a man whom I knew as John and whom I have since
identified as Anatole Yakovlevy,

When and where did he glve you these instructions?

At a bar near Third Avenue near 42nd Street.

When?

They were given to me on Saturday - on the last Saturday in May.

19507

1945,

What happened then?

It was at this time that I had gone to meet John so that he might verify
that I was going to see Fuchs in Santa Fe. PRefore this meeting at the
Bar on Third Avenue, I had no indication that there was to be this side
meeting. I knew T was going to see Fuchs, which had been arranged in

Cambridege, Mass., but:I did not know .., have any idea of what was going
to take place, This was a result of a side meeting, o

e T e S A e e
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‘myselt in Cambridge 1n January of 1945. At this time also, Jopn -

told me that there existed in Albuquerque a man who was employed in
the Atamic Energy Project. I assumed that he meant g civilian, ge
told me that after I had ®seen Dr. 8, that I should return to
buquerque, and that on that Saturday night I should visit this man
and pick up certain information which he had prepared, I further

addition, I was given the sum of $500. and was tolq that should either
the man or his wife evince any need for the money, that I should give

What denominations werg the bills?

The bills, I believe, were in Small deneminations - mostly 10t's and
20'3, possibly a few 5tg, :

Anything else?

There was a means of recognition which I recali as followsgs T was
to tender a Piece of cardboard cut in an irregular manner; this
piece of cardboard was to be matched by a second pisce which the
person wham I met woylg have, Further, I was to state that 1 -

brought records from the person whose name I recall as Ben in
Brooklyn. The Piece of cardboard Was received by Yakovlev,

And this all took place at the bar on Third Avenue?

That's carrect.

And what did you receive yourself for doing this?

I received nothing fqzz; doing this mission.‘

Who paid your expenses? ' " , .
Originally I hag thought that I hag 5tood the expense of the".éntire\ trip

myself. Since then, T believe, that part or pessibly ell of the expense
was paid by noney which had been given to me by Yakovlev saane':‘t;meﬂ‘iiniv :
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'q%f-.;- :.ft.er you had made the trip, did he reimburse you?

A No, he gave me the money before,

Q How much was that?

A I don't recall, I believe it was in the neighborhood of $400. -
Q Did that complete that meeting at the barg

A That completes the meeting at the bar,

‘Q From there you went to {1buquerque?

Are you sure there was not anything else said at that time?

B>

Nothing, with the exception that I was given instructions as to
the whereabouts of this man and his wif .

Yakovlev gave you those instructions?
Yes. A
What did he say?

Q
A
Q
A He gave me the address and he told me that they lived in an apartment,
Q Did he give you a descfiption? |

A

He gave me no physical descripbion whatever of these people.
%'- ) - .
"@ I show you Government's Exhibit 8, which 1s o Plcture of a man and~

Greenglasscs vhon you met in Albuquerque?

& These two Pi0ple in the phctograph, exactly ...+ are the exact - L
" images of +hoe iwo People whom I met in 4lbuquerque on the first .

woman together, and ask if you can identify that couple as the o




ne took place at approad.mately '

I met both Mr, Greenégss and

I introduced myself according to the instructions I had been given,

WY 65-15348

Q. What tine asd ths meeting take place?

' l;rxere were two niéetinga - the firsf o

: 9 4.M. Sunday morning. At that time
Mrs. Greenglass, ' ‘ .

Q Did you introduce yoﬁrself?

A

Q What did you do?

“A I showed the man who opened the door

and the pants of the soldier of the U

- he was wear

ing pajama tops

nited States Army,
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Q. This is the meeting, that Sunday morning. Before I go into the
meeting, did you by any chance go to that building on the night
. before? B
‘ A. Yes, I did, On Saturday night, after my return from Santa Fey, A
I went to the place whose address had been given to me bty YAKQVLEV,
- I recall the location of the house in the following manner.
It was about six blocks above the Santa Fey overpass of the
railroad and was on the lefthand side of Central Avenue going
- out in the direction of the University of New Mexico.

Q. When you got there, did you meet anybody that night?
Ao I met one man that night, who was an elderly man of about 63 or 65,
Q. Do you kmow his name?
Ao I do not know his name,
Q. Did you talk to him?
I spoke with him,
Qe What about? :
A. I spoke to him on the veranda of the house and asked for the

GREENGLASSES~" He told me they had gone out that evening, but they
would be in the following morning, ’

Q. Did you identify yourself or tell the old man who you were?

Ae No, I did not in any manner identify myself.,

Qe And you left no messages?

A No. .

Q. That was the next morning, at 9 o'clock, the Sunday mornings that
was the time when Mr. GREENGLASS appeared in pajema tops. Was Mrs, EJ?/)
GBEFNGLASS there too? ' T

A. I will cover this in chronologic order. IR '

Q. What happened when Mr. GREENGLASS opened the door? IR ? s

Ae - I said that I brought greetings from BEN in Brooklyn, and I produced -

. the irregular shaped piece of cardboard, GREENGLASS said, %0h, yes,
- -eome in! - smiled. I entered the room and noticed a woman there whom
. ‘I assumed to be Mrs. GREENGLASS. She was already dressed in a bousecost -

b {""" T
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Q.

A

of some kind, or a housedress. He went to his wallet and'j'r;)duced‘ the

matohing piece of cardboards I then asked him whether he had any
information for me and he said that he did, but that he would not have
it prepared until the afternoon. There then ensued a conversation
between during which the following matters were covereds He explained

ever, that for the time being the $500 would be suffieient and would

recruits ~ that is people who might also furnish information on
atomic energy. I cut him short because this was very oontrary to any
means or prosedure which I had developed and which I had been steeped
in during m- +ong association with the Soviets. I told him never to
attempt to ¢3¢ anyone and not to think of it in any form or manner,
He agrse: with mse, He did not seem angry or taken sback by the
rebuke, He sn.id, Wyes!, I was right, that Just previous a man whom
he knew at Santa Fey had been broken to the ranks and had been sent
elsewhere, Dossinly to a federal detention site. !Though I am not
sure of this lasi. There was some conversation by Mrs. GREENGLASS
during this interval, I believe she stated to me that she had recalled
& Julius, and I understood that JULIUS was a relative of hers,

You mentioned some‘gfxing about fyou believe! s can't you state. -
definitely whether she actually say or didn!t?. o
The word, fbelieve! was an unfortunate alip, What I intended to (say

was I recall very definitely during - Mrs,.

il s S ST



™! s ' ’1 O 1
“r A . X L - ar
MRS 5 1 A TR, i

MY €
4.
Qe
A.

Q.
A.

Qe
A.

Q.
A.

Q.
4.

*
&

.apartment together,

348 -
ShedidnotaaywhatJULmshad

had knowledge of the fact that
GREENGLASS to the Soviets,

This 4is at this pParticular meeting, in the morning?
Yes. .

told her, but I gathered that JULIUS
information was to be passed from

What happened next?

I returned to the GREENGL.iSS apartment at the
afternoon. I would like to state the first
or 20 minutes duration. The second meeting involved a tipe
interval of only about § minutess At this time GREENGIASS gave
me an envelope which contained some 3 or L typewritten sheets
Plus a sheet whish contained a rough sketch of some sart..

specified hour in the
meeting was about 15

Was Mrs, G present?
Yes, at this time in the GREENGIASS apartment,

Was there any conversation at this time?
There was, They were going out, and I believe the principle
conversation concerned the difficulty in which Mrs. GREENGLASS
was involved in obtaining work in Albuquerque so as to raise
further funds for staying near her husband. I believe at this
time there was mentioned the fact that he usually came to
Albuguergue very regularly on weekends 'though sometimes his .
o) ceks aparte 4180 some mention
made that they had regularly had food Packages containing deli-
~ catessen items sent to them from NewYork. I particularly recall
the mention of the faet that a emall salami and Pumpernickel bread
also, . ) Lo

oconversation then?
the conversation since we left the

Did that conclude the ST
- This does not conclude Greenglass
The Three of you? - o
Yes, and walked for several minutes, possibly two minutes about two or

three streets north of Central Avenue, butgparallel to Central Avenue
at which time we parted. L S
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Q

4 I would 1ike to mention I have omitted one item and this concerns the .
morning meetings. This concerns the fact that Greenglasg told me during
the morning that he expected to be furloughed and would take the
opportunity to go home to New York. He told me I could get in touch
With him about Christmas Ume by calling this Julius. I do not
believe a last name wag given, but I do recall a phone number given.
However; I am unable to remember the phone number, I thought it was
Somewhere in the Bronx of New York,

Q You mean you thought the telephone exchange was in the Bronx?
A Yes. |
Q  He did not give you an address?

A No.

Q Tho. Bronx was not mentioned?

A

I do not believe the Bronx was mentioned and I believe this is purely
my guess that the phone number he gave me belonged to Julius.,

Q Then what did you do after you left Greenglass?

A I loft the Greenglasses and sat-along a stone wall on Central Avenue,
Watching a parade wh¥ch had to do with a religious festival taking
place that Sunday in Albuquerque., Early in the evening I took the
train returning to the East,
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Q.  What teain?

A Santa Fey Railroad,

Q. You were in New York? - :

Lo No, I did not return to New York. I went to Chicago and then returned
to New York., Yes, that is correct.

Q. You went to New York by way of Chicago?

A. Yes.

Q. Did you stop off in Chicago?

A I went to New York by Santa Fey Railroad., 1In Chicago, to save time,

I took a plane to Washington since the wait for a train would involve

a stay in Chicago until late evening, I arrived in Chicago early in the
morning. I went by plane to Washingtons I could not get direct routing
to New York and from #ashington in the afternoon I took the Penn Railroad
to New York,

Q. Were you in a hurry to get back?

A, I had to keep a mceting which had been arranged.

Q. Before you left New York, did you telephone Yakovlev?

A. NO. : .

Q. You did not communicate with him?

A No, I had no means of communicating with Yakovlev,

Q. When did you arrive in New York?

Ao Very likely a Tuesday or Wednesday evening,

Qe  And did you contact Yakovlev?

Ae Yes, ( .

%

Q. - How did you happen to contact him?

A. We met by a prearranged agreement at a place near the point where
Brooklyn runs into Queens, somewhere in the neighborhood of Metropolitan
Avermes This meeting had been arranged, the date, exact hour and meet-
ing and the place had been arranged by us at our last meeting at the bar
on L7th Street, _ el :

Q.  This is the reason why you were anxious to get back?

A.  That is correct, ‘

oV 0]
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Q. What time did this meeting take place, day or night? S
‘A. This meeting took place I would estimate about 8:30 or 9 o'clock,

Q. Just between you and YAKOVLEV?
4. The only people present were YAZOVLEV and I.

Q. Vhat did he say when you met him? o
A.. I do not recsll that he said anything beyond the fact 'did you see the
. Doctor and the other man! and I said 'yes' and handed over to him the

information which I obtained from both FUCHS and GREENGLASS.

- Qe Is that all that was said? Didn?t you tell him you would give him $500,¢
A. I do not believe that I mentiomed anything about the $500. I would 1ike
to note here that during the very long course in any meetings with a

Qe Mr. GOLD I am going to take you back now to that meeting at Albuquerque
- with the GREENGLASSERS. This is just to refresh your recollection. Was
there any possibility that you recall now that you might have introduced
yourself as DAVE? : :
A. It recalls a very familiar - it strikes a very familiar chord in my
memory.

Q. That you did introduce yourself as DAVE?

A. There is a distinct possibility, G Ase

Qe When you mention to the best of your recollection DA.]E’GREENGLASSER upon
seeing your card from this cardboard box top went to his wallet, do you
recall whether it was his wallet Or a woman's wallet. Do you recall what
wallet it was or are you a little hazy?

A. It was a wallet; T am nbt at all sure whether it was his wallet either.
It may have been in back and there is even the possibility that he may

have asked her to get it.,

‘Qe But in any event whether he got it or she got it, it was produded by
one of them and he handed it to you? o Lo
A, Shg wes the persm who handed it to me. o S . T

Q. Was there any talk at all as you-recall it about the names of some: of the
well<kmown scientists who were working there? ‘
A. There was no talk vhatever ooncerning the names of any well-known scientists.
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Q. Was there any discussion - did you ask them whether or not the‘re,wéfe-

certain people working at the Los Alamos plant who were inclined tg be -

leftists?

A. No I recalled my instructions from Yy and I followed these ex-
plicitly vhich were morely to obtain the i ormation from either GREEN-
GLASSER or his wife, to pay them the $500. should they show any need

or and to leave ~ and the third point was to arrange for a future

neeting, CPiE 164Acs

Qe Didn't ybu tell me before that DLVE GREENGLASSER had started to enumerate

the names of certain People who might be inclined that way and you
stopped him, YAKOVIEV all of a2 sudcen?

"A. That is correct because it is oxaotly contrary to the procedures I had

been taught,
BY MR. NORTON:

Q. Did you discuss lenses and high specd cameras? ‘

A. TWe did not - I do not recall anything of such a nature. The only thing
that I can remember wos the fact that GREENGLASSER told me that he was
working at Los Alamos in either one of The throe ollowing categories:
A8 a skilled machinist, as an electrician, or as a physicist's helper.
I believe that the first one was what he did specify. Also, I would-
like to add that he told me that the information he was giving me
embodied a specific pilece of equinment on which he wns at that time

BY MR. LAME:

‘Qe This information, as T understand it, is contained in an envelope that

was furnished to you, is that correct?
A. That is correct,

‘Q.  Did you at that time tgice out the material contained in the envelope

to examine it in his presence?
A. I believe I took it out_- the mnterial was in sheets,

Q. It was in sheets - do you remember that?

’A. Yes I dO.

Q. Tell us about it? T
A. 1 also believe that on another occasion, while I was on the train that
I again glanced at the sheets,
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Q.
‘Ao

Q.
A.

Q.

A.

Q.
A.

Q.
A.

Q.

A.

Q.

A.

Will you tell us what your recollection is?
My only recollection is of these typewritten pages and of the one
roughtsketch. I don't believe that I read it all - read the material

t alr.
@ FEP GLASE
Did you discuss the atom bomb at all with GREENGLA SSER?

No we did not.

Did you tell him that You were a chemical engzineer?
I believe I told him I was o biological chemist,

Ism't it natural then you would discuss atom bombs?
No we did not. T would 1like to cmphasize that my principal desire after

that FUCHS was doing., The only time that such discussion took place
was when FUCHS felt it necessary to supplement his written information
with oral statements.

I am interested in determining whether you might have said some little
somothing about the atom bomb?

Definitely nothing = the only point on my mind was surprisec at the fact
that he was a G,I, - that floored me - I didn't expect that.

Do you recall if pAVE GREENGLASSER had opened the envelope cantaining
the money - Did DAVE GREENGLASSER open the envelope with your {500,

while you were with him? . o
I believe that he opened the envelope and just glanced inside and that =
I told him I believe he would find the amount that I had stated correct.,.

Did you tell him you were giving him 85009
Yes I had stated that previously,

(\"‘"m -
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Q. Do you recall whether or not GREENGLASSER told you that there was a

A world-famous scientist who wag working at Los Alamos under an assumed
name? : _—

A. I do not,

Q. Do you recall him mentioning that a Ur. OPPENHEIMEB and a Mr. KIST IKONSKY
were working at Los,Alamos?

A. I know of VIADIMI KISTIKOWSKY as a chemist, but I do not recall any
mention of his nade', A

A. These two meetings were of very brief duration.

Q. After you met YAKQVIEY in New York on your return 4from Albuquerque a
meeting you say took place in Brooklyn, about § minutes duration?
A. Less than that, '

Q. Did you see YAKOVLEV after that?
A. Yes I dia.

Q. When did you next see him?
'A. The time of my next meeting is a little difficult to Place accurately
but I would say it was some time in very early July. =

Q. TVhere did this take place?
‘Ae I connot place it exactly.

Q. That was July of 19459
A. Yes. On the occasion of that meeting I believe I went into some detail

on the events which transpired during my meetings with KLAUS FUCHS and
DAVE GREENGLASSER, _

Q. Vhere did this meeting take place?

A. It wvas in New York.

Qe Whereabouts? | N

A. I do not believe it wnsg in Mnhattan - I believe it was in Queens, it. -
may have been at the end of the Flushing line, o

Q. Vas anyone else present?
A, Noe .
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Q. What language did you use in oonveraing?
4¢ T always spoke in English,

Qe That did you talk about at that time - what did you say?

A+ I described the events which had taken place, the details of the meetings
that KLAUS FUCHS end I had, and in much lesser detail, the meeting with
GREENGLASSER. '

Q. What did YAKOVIEY say then?
‘A.  YAKOVIEY merely listened.

Q. Did he take notes?
A. No he did not. '

Q. Of how long a duration was that meeting?
A. That meeting was possibly 1-1/2 to 2 hours duration.

Q. Did he give you any money or anything?
‘A. No he did not.

Qe VWhen was your next meeting? '
A. The next meeting was possibly some time ir the middle of August,.

Q. 19457
'ae 1945,

Q. There was that?
A. T cannot recall the exact location except that it was somewhere in
Brooklyn, .

Q. Who was present?
A. YAKOVIEV and I alone, =

Q. At night?
A. Tt vms at night.

2. What time at night? : Sy
A. I would say about 8 or 9, R NI

Q. TFere all the meetings about the same time?
d. A1l the meetings which took place during weekdays,




R R i e T e e e o=t

NY 65-15348 ke

Q. At the next meeting what did you talk about? Lo

A. I believe we spoke only of the fact of the cantemplated meeting in
September which had been arranged between KLAUS FUCHS and I.

3. Did you discuss GREENGLASSER?
A. No we didn't,

Q. Did you discuss him in 19457 . :

A, TWe only discussed GREENGLASSER on one occasion in 1945 and this was some
time in I believe, October or November of 1945 - again the place was
New York. :

Q. Few York City?
4. Just let me think for a moment.

A. I am not surec what location except that I do not believe it wes New York
City - it was one of the other boroughs, possibly the Bronx. :

d+ Vhat was said about GREENGLASSER? i

A. There was no mention of GREENGLASSER whatever - all we spoke of was the
coming of the November méetings. ~(nce again I brought up the matter that
Zmas was now approaching and that GREENGLASSER would possibly be re-
turning to New York during the holiday season and did JAKOVLEV think it
advisable to make plans to meet him. He told me that he did not think
80 and that very likely there would be no meeting with GREENGLASSER in
New York at that time.

Q. Was ROSENBERG'S name ever mentiocned?
A. ROSENBERG'S nams was never mentioned at any time whatever.

Q. The only reference was when there was mention of a relative JULIUS?
A. That was the only mention. :

Q. After November did you meet YAKOVLEV again? e R

A. I may have met YAKOVLEV in December of 1945 and this was the last time .
I believe that I saw YAKOVLEV until in either December of 1945 or Jamuary
of 1946, and this was the last time that I saw YAKOVLEV until December 26,
1946, - - oL

Q. Vhere was thot?
A, Again at the bar on Third Avenue near 42nd Stgeet,

-85 -
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Q. How often did you go there?
‘A, We met there possibly 2 or 3 times altogether.

Q¢ How did you happen to 80 there - how did he know about that meting?
A. He called me at the Place where I wag employed - at the laboratories -
Elmhurst Laboratories.

Q¢ What did he say? i
A. He said this wag JOHN and T would remember him and I recognized his
voice, ‘ - A

Q. There did you say you were e loyed?
A. Elmhurst Laboratories of Abe%othmn A8sociates, 8503 57th Avenuo,

Elmhurst, L.I.

Q. How diqd he introduce himself?
‘A. He merely stated that this was JOHN and I would recognize him,

Q. Did ROTHMAN mow about this?
A« ROTHMAN never knew about this,

BY MR. LANE:

'Qe Now, I ask you--will you please mark on this paper, which T will mark
Exhibit 9--will you mark on there, to the best of your recollection,
the way the box side was cut?

Let the record indicate that the witness has marked the paper in the
manner in which he recalls the box. side had been cut,

Q. And these are your initials, }re GO

A. These are my initials and my printing,
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XII., STATEMNT oF HARRY GOLD RE HIS IDENTIFICATION OF JULIUS R
AS PERSON HE saw AT APPOINTED MEETING PLACE 7Y CONTACT SOVIET

AGENT, FRBRUARY 5:_1950

-

"New York, N. Y.
August 3rd, 1950.

"I, HARRY GO make the following voluntary statement to
John J, O'Brien and Iﬁthony P, Litrento, 6pecial Agents of the F.B.I.

No threats op Promises have induced me to make this statement and I know
it can be used 8gainst me in a court of law,

"About September of 1949, the Russians reestablished contact
with me after a lapse of almost three years by sending an unknown Russian
to my home in Philadelphia, 7T discussed with Iy unknown Russian contact

mornings at 10 A.M, near g newsstand located in the vicinity of the 90 st.
Elmhurst ‘Station of the Flushing ave elevated Line. I went to this
designated place on the first Sunday of December and I was not contacted,
The Friday before the February meet » the newspapers carried the story of
the Fuchs arrest, I became Panicky & was most anxious to keep the February
meeting in order to find out the Russian reaction and what plans they had
in store for me, I went to the regular designated Place on the first
Sunday in February, arriving there at about one minute before 10 A, M,

It had been agreed at my initia} meeting with the unknown Russian that

as a sign of recognition I would be Smoking my curved stem pipe and my
contact would be smoking a cigar. The éontact Wwould make the first
approach and say !Can you direct me to the Horace Harding Hospitalt, T

- was to0 answer 'Yes, I am going that way - come along with me,! :

"I was at this designated Place for about 15 op 20 minutes and ‘
no one contacted me, 1 then left, However, before leaving, I noticed a ;. |
man walk past me with a cigar in his mouth, A8 he walked past me he. -

turned around and looked' at me. He then kept on walking. I place this f‘

occurrence at about L or S minutes after 10. I placed no significance . = -
on this at the time, C

"o Saturday, July 29th, .1950, Agents O'Brien and Litrento
showed me a Photograph of JULIUS ROSENBERG. This Picture bore a very close

Y
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"resemblance to the man who walked past me at the designated place on
the first Sunday of February 1950,

"On Wednesday, August 2nd, 1950, I had the opportunity to
personally observe JULIUS ROSENBERG at the Federal House of Detention,
West St., NYC on two occasions. I also observed ROSENBERG there on
the morning of August 3rd, 1950, I am now positive he is the man who
passed me at the designated place on the first Sunday of February 1950
at about 4 or 5 mimtes after 10 A, N, I make this identifieation
without any qualification whatsoever,

"I have read this statement consisting of three and one~-half
. pages, and it is true to the best of my knowledge, _

s/ HARRY GOLD

"Witnesses

s/ ANTHONY P. LITRENTO
Special Agent, FBI, NYC.
8/ JOHN J, O'BRIEN ‘
Special Agent, FBI, NYC. ) "
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- XIII, ESPINAGR ACTIVITIES OF JULIUS ROSENEERG S
. RELATED BY MAX KLITCHER L

A. Statement of Max Elitcher
dated July 20, 1950

"I, MAX RLITCHR, make the following statement to Vincent
J. Cahill and James T. O'Brien, who have identified themselves to me as
Special Agents of the Faderal Bureau of Investigation. No threats or
promises have been made to induce me to give this statement, and I have been
advised that it may be used against me in a court of law and that I am
entitled to counsel. . ,

. "I became acquainted with JULIUS ROSENEERG at the College
of the City of New York, where we both took the dezree of Bachelor of
Electrical Engineering. I graduated in 1938 and did not sece or hear from
ROSENBERG again until the summer of 1944, at which time I was living at
247 Delaware Ave., S.W., Washington, D.C. I was at this time employed
by the Burcau of Ordnance, Navy Department, as an associate engincor., On
this occasion he tleephoned me at my home, identified himself as an old
classmate of mine and roquested to sec me, A short time later he appeared

‘at my home, and we had a conversation lasting about three quarters of an

hour. ROSWBWRG inquired as to my work, and I told him that I was working
on design of fire control equirment for Navy vesscls, Tis work dealt
with the automatic aiming and firing of Navy guns,

"ROSENBERG thon went on to speak of tho great rolc Russia was
playing in the war, and the great sacrifices she was making. He stated
that some persons were contributing to the Russian war cffort by glving
information concerning sccret material and developments to the Russians,
which they would not ordinarily receive. He asked me if I would
contribute in this way by giving him reports and drawings concerning the
work in which I was engaged. I do not believe my work at that time was
confidential, but I had access to confidential material.

"T was somewhat flattered at this request, and did believe , -
I wanted to contribute to the Russian war effort, but I could not seec my, -
way clear to cooperating in this way. I did not flatly rcfuse ROSENBERG, .
but put him off with statements that perhaps any information I could get
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*would not bo usoful, that T would think about it, ‘ete. R
He left, stating that he would drop in and see mo again, without sotting -
a definite date. 4 o -

"About three months lator, ROSENBERG again visited me briefly
at the residence mentioned above, He asked me if had any material for him.
I stated that I had none, since I had not intended to obtain it. He
mentioned again the great neced of the Russians for confidential information
in connection with my work, and azain requested me to obtain it for him,

I cave him a vague reply to the effect that I would give the matter
consideration. He requested me to zot in touch with him if I came to New
York, and said he would probably drop in on me azain at Washington, D.C.

' "Barly in 1945, I was in New York on a busincss trip for a short
timo. T was still cmployed at the Burcau of Ordnance on the fire control .
project. I visited ROSENBERG at his home on “fonroc St., New York City.
ROSENBERG again renewed his requests for information, but I put him off again.

‘ ®I saw ROSENBERG again about six times, the last time .
being in the spring of 1948. On all of these occasions » ROSENBERG repcated
his roquests for information, referring always in some fashion to the
great neced for such information by the Russians., On one occasion he told

me mc that I nced not worry about moncy, which I understood to be an -

offer to pay moncy for infomation if nceessary. On the occasion of owr
last interview, I told ROSFNBERG that I had decided definitely that I

could not cooperate with him. I also told hinm T had decided to leawve

my nosition with the Bureau of Ordnance and move to New York City, to work
for the Reewes Instrument Corporation on parallel tyne of firo control
cquipment. RNSENBRRG was rlainly disarpointed and indicated that he

would much prefer I stayed in the Burcau of Ordnance. He also asked me where
important work on fire-control apnaratus was being dono. I montioned the
Bell Laboratory at "hippany, New Jersey since I was sure this information
was commonly known to anyore interested. I told ROSENRERG I might get

a job there (at Bell) realizing that I would not. ROSENBERG expressed
pleasure at such a prospect but I told him this merely to terminate the
conwersation, ' ’

. "In addition to the contacts with ROSENBERG mentioncd above,
there were two or three social contacts during thc period of my acquaintance
with ROSENBERG but at those times the question of obtaining information was
not discussed. o
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. *I nevor gave ROSENBRERG any matorial of any kind, relating

to my work or any other work bein: done by the Bureau of Ordnance -~

or any other governmental agoency or nrivate corporation. Orally, I < -

never gave any information to ROBENBERG cxcept that I was engaged in a :
fire-control projecct., I never went into any during our discussion, apparently
being willing to accept whatever written material T could supply.

"I have rcad the above statcment of six pagos and have
initialed each page. It is truoc to the best of my recolloction,

(Signed) MAX RELITCHER

Tiitnessess JA'S T, O'BRIW, FBI, NY
VINCENT J. CAHILL, ¥BI, NYC.®

#
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B. Statement of Max Elitcher re
Julius Rosenbé?ifiﬁﬁ‘ﬂorfon Sobell
Pt ——— ]

fNew York City, N.Y.

"I, MAX ELITCHER, make the following statement to
VINCENT J, CAHILL and JAMES T. O'BRIEN, who have identified themselves
to me as Special Agents of the Federal Bureau of Investigation. Mo
threats or promises have been made to induce me to give this statement,
which is voluntary, I have been informed of my rights to refuse to
give a statement, and of my rights to counsel.

91 graduated from the City College of New York in

1938 with a degree of Bachelor of Electrical Engineering. One of my
classmates was MORTON SOBELL. In November 1938 I went to Washington, ,
D.C. to take up my work as associate engineer with the Bureau of Ordnance,
Navy Department., SOBELL also obtained a position at the Bureau of
Ordnance, and came to Wash, D.Ce in Decemoer of 1938, I resided with a
group of other men also employed at the Bureau of Ordnance, The address
was 1316 Delafield Place, N.W.- SOBELL lived next door. Early in 1939,
SOBELL and I moved into an apartment at L4325 - 7th St., Wash., DsC. We
stayed here about a year, then moved to 2225 N, Ste, N.¥., Wash,, D.Coe In
L ' Sept. of 1941, SOBELL left to attend the University of Michigan for post

# graduate work, and I understand he took a job with the General Electric
e Company in Schenectady in the fall of 1942, After SOBELL's departure from
L Wash., D.C., we may have corresponded desultorily, and I believe I saw him
SR once or twice when he made business trips to vashington, D.C.

: "In the “summer of l9hh, JULIUS ROSENBERG, who had also
been a classmate at CCNY of both SOBELL and myself, visited me at my
residence, 247 Delaware Ave., S.W,, ¥ash., D.Ce He requested me to ob-
tain for him for transmittal to Russia any reports or blueprints concerning
the work I was doing at the Bureau of Ordnance. :

“ROSENBERG visited me again at my residence two or three '
months later, probably in the autumn of 19Lk, and again renewed his re<
quests for information, pointing out that Russia was making great sacrifices
in the war and carrying a heavy burden in the fightlng.

\ o .!
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— "I do not recall whether it was on the first or
:8econd visit ROSENBERG made s but on one of these visits, while attempting
to persuade me to obtain information for him, he mentioned that MORTON
80BELL was 'working with him' op 'in this with me' or some phrase indi
cating withsut any doubt to me that 50BELL was cooperating with :
-‘ROSENBERG in obtaining information for the Russians, presumably

by making available data concerning his own work,

#0ver a period of roy hly the next three years, I
came into contact with ROSENBERG about 6 or 7 times, on which occasions
he attempted to persuade me to obtain information for him, - I never
furnished information to ROSENBERG, and sometime early in 1948 1
told him that T definitely would not consider cooperating with him, My
relation with ROSENB:RG ceased as of that time,

4 "Sometime in 1545 I met SOEEIL probably in New York,
This was the first time I had seen him since the interviews I had with
RO3ENBER? at Aash., D.Cy I mentioned to him that I hadq seen JULIUS
ROSENBERG, and that ROSENBURG had mentioned his name (SOBELL'S name) as
a person who was cooperating with him in the work ROSENBERG wag doing, or
some similar phrase, SORELL became angry and disturbed at this, and
said ROSENBERG should not have mentioned his name. I told SOSELL that
with regard to ROSENBERG's proposition T would see what I could do s
or some such phrase, '

distinctly recall that on one of the occasions of arranging a meeting
between ROSENBERG and myself, SOBELL remarked that ROSENBERG wanted
to talk to me about the same matter he had previously spoken to me -

to me again about obtaining information, o ~w- o
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"I have read the above statement of 5 pages and ~
initialled same and all corrections and certify it to be true to
- the best of my knowledge,

"/s/ MAX ELITCHER

"Witnesses:

JAMES T. O'BRIEN, FBI, N.Y.C.
VINCENT J, CAHILL, FBI, N,Y.C."

T T T T e —w
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XIV. DISPOSITION OF $4,000 RECEIVED BY DAVID AND
RUTH GREENGLASS FROM JULIUS ROSENBERG

e

Both DAVID and RUTH GREENGLASS advised that at about

the end of May or the beginning of June, 1950, JULIUS ROSENBERG came to

their home at 265 Rivington Stret, and gave to DAVID NGLASS a

Package which ROSENBERG stated gontained about $4,000. The package

vas wrapped in : drown manila paper and was secured with brown, gummed

paper and heavy brown twine. This package was described by DAVID and

RUTH GREENGLASS as oblong in shape, about the width of a one-dollar

bill, slightly longer than a one-dollar bill in length, and about an inch

or more in thickness. :

DAVID GREENGLASS advised that he did not open the
rackage, but hid it in the flue of his chimney, securing it to the
vall of the flue with "Texcel" tape. Later DAVID GREENGLASS removed
the package from the chimney flue and took off the "Texcel” tape and
turned the package over to LOUIS ABEL, the brother-in-law of RUTH
GREENGLASS,

_LOUIS ABEL advised that he secreted the package in a
hassock in his apartment. Shortly thereafter, RUTH GREENGLASS asked
ABEL to give her $100. ABEL untied the tvine, broke the gummed paper
‘seal, and opened the package., He removed $100 from the package and
gave that sum to RUTH GREENGLASS, When he rewrapped the package, ABEL
tore off the ends of the wrapping paper because he felt that there was too
much wrapping paper, He then sealed the package with scotch tape and
bound it with one or more rubber bands.

On June 16, 1950, at the direction of RUTH GREENGLASS,
_LOUIS ABEL went to the office“f Mr, O, JOHN ROGGE, 401 Broadway, New
York City,, In Mr. ROGGE's absence, ABEL turned the package over to Mr,
BERBERT J.X FABRICANT, an associate of Mr. ROGGE, FABRICANT opened the
package i EL's presence, and then ABEL departed.

On July 31, 1950, SA John A. Harrington interviewed - - . .
Mr. O, JOHN ROGGE, Mr. HERBERT FABRICANT and MRS, HELEN RY PAGANO (Lh‘. K
ROGGE 's secretary) in Mr. ROGGE's office, 401 Broadway. T

Mr. FABRICANT stated that after ABEL had left the
office, he called in Mr. ROGGE's secretary, MRS, HELEN R, PAGANO and
asked her to help him count the money that was in the Package that
ABEL had delivered to him. He stated that there was $3900 in the package

A
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consisting of $3,000 in $20 bills and $900 in $10 bills. Mrs. PAGANO- ° .-
stated that she put the wrapper in her office file. '

Mr. ROGGE stated that he believed that he might have
handled the wrapper at one time, Mr. FABRICANT stated that the $3900 was
deposited to the account of 0, JOHN ROGGE in his bank,

~ Mr. ROGGE advised Agent HARRINGTON that he was willing
_ to turn over to him the original wrapper in vhich the above money was
wrapped. In the preserce of SA John A. Harrington, Mr. O. JOHN ROGGE,
Mr, HERBERT..L..FARRICANT and Mrs. FELEN R. PAGANO signed the wrapper
with their initials as follows: "OJR", "HJF", and "HRP",.

SA John A. Harrington then affixed his initials to the
wrapper "JAH" and Mr. ROGGE turned said wrapper over to SA Harrington.
Mrs. PAGANO made a note of this transaction.

On August 1, 1950, Mr, LOUS ABEL identified the
aforementioned wrapper as the one in which the aforesaid $4,000 had

been contained.

On August 3, 1950, DAVID GREENGLASS and RUTH GREENGLASS
identified the said wrapper as the one inthich the money they had received
from JULIUS ROSENBERG had been enclosed, and they affixed their '
respective initials "DG" and "RG" to the wrapper.

' On August 3, 1950, this wrapper was forwa.rded to the
FBI Laboratory for examination. :
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XV, _STATEMENTS OF LOUIS ABEL RE DISPOSITION OF $4,000 . =

' LOUIS ABEL executed the following statements concerning
disposition of $4,000: '

"July 18,1950
Nev York, N.Y.

"W gave me $4000 about 3 days before he
vas arrested and asked me to hold it for him, After he was arrested he .
asked me to give the money to his attorney 0, JOHN ROGGE which I

did. DAVID GRRENGLASS is my brother in law. I don't recall whether DAVID
or RUTH gave it to me. T asked DAVID if it was stolen and he said no.

"He said he did not want the money and I asked no
questions because of our close relationship and I did not want to
embarrass him,

(Signed) "LOUIS AREL
87 Columbia Street
New York 2, N.Y.

"Witnesses:
(Signed) "JOHN W. LEWIS, FBI, NYC,NY
"LEO H, FRUTKIN, FBI,NYC," ‘

IR

"August 1, 1950

~ "I, Mﬁ, 87 Columbia

St., N,Y.C, make the following voluntary statement to Special Agent

Leo H. Frutkin of the Federal Bureau of Investigation. He has told

me that I do not have to make any statement and that any statement I Logvio

make can be used against me in a court of law. He has told me that I - S

have the right of counsel. No promises or threats have been made R

to me to obtain this statement. Lo
.~ "About one and a half to two weeks before DAVID GREENGLASS™

vas taken fmto custody, DAVID t1d me that he would like me to hold a

sum of money for him. I do not recall his telling me how much money

he wanted me to hold. In the space of twenty-four hours, possibly the

next evening, I went up to DAVID's house and DAVID gave me a package which

¢ Co -
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"he told me contained money. This package was
oblong in shape, the width of a dollar bill and s little longer in
length than the length of a dollar bill. Tt was about an inch or a
little more than an inch thick. It was wrapped in brown manila

paper and was sealed with a brown gummed paper. It was tied with heavy

brovn twine as 1llustrated on a sketch I have drawn. I took this Pbackage |

home and placed it inside my hassock for safekecping. I didn't look
at the package again until RUTH _GREENGLASS asked me to take $100

out of the package for her Some time later, This was about one week
before DAVID was taken into custody, At that time I untied the twine ’
broke the gunmed paper seal and took out five $20.00 bills. T saw $20
bills and $10 bills at that time but did not count the money, There
seemed to be twice as many $10 bills as $20 bills. T tore off the ends
of the brown manila wrapping which had the gummed paper on it because
there was too much vrapping paper. I then put scotch tape on the
package to seal it. I believe I threw away the twine and put rubber
bands around the package. I don't recall how many rubber bands I
used. After DAVID's arrest, I took this package of money to Mr, O,
JOHN ROGGE and left before he counted it but after he had opened the

package.

"I remember after DAVID asked me to hold money for him,
I asked him why, but he was evasive in hisg answer. He said he wanted
to get rid of it, that he would like to flush it down the toilet.

"I have read this statement and find it to be true
to the best of my knowledge.

(Signed) LOUIS ABEL

"Witnessed: e

-(Signed)"LEO H, FRUTKIN
"Special Agent )
“F.B.I., N.Y."

s



XVI. Espionage Activities of JULIUS and
~ ETHEL ROSENRERC Related by D :
GREENGLASS, Including Ais Conversation
with NG at Albuquerque,
New Mexico end His Attendance at Home of
JULTUS and ETHEL ROSENFERG at 10 Monroe
Street, New York City A

DAVTD'GREENGLASS, self .admitted espionage agent, made the
following statement:

"New York, N. Y.
July 19, 1950

"I, DAVID GREENGLASS, make the folloving statement to
JOHN W, LEWIS and JOHN A, HARRTNCTON whom I know to be Special
Agents of the Federal Ryreau of “nvestigation. T understand that
I am not re~uired to mak- a statement and that this statement may
be ‘used against me in a court of lav. T have been advised of my
right to an attorney. I make this statement of my own free will ang
no threats or Promises have been made to me to get me to make thisg
statement,

"I recall that when RUTH came to see me at Albuquerque,
New Mexico, to spend our second Wedding Anniversary together, Nuvember 29, -
194k, that she and - stayed at the El Fidel Hotel, After a few days
we took a walk on Route 66 beyond the c¢ity limits. At that time RUTZ
told me of a conversation between her and JULIUS ROSENBERG and ETHEL
ROSENBERG which took Place at the ROSENFERG's apartment at 10 Monroe
Street, New York City in early November, 194k, Thig conversation she
sald was as follows: JULIUS told RUTH 1in effect that he was 8athering
information for the Russians, and that he wanted me to give information
concerning the work I was then doing at Los Alamos, N, M. JUL-US L
said that I wag working on the Atom bomb. RUTR said she told JuLIUs. - -

least tell me what JULIUS wanted me to do.
7 " then tolg RUTH that T was shocked. This was the Pirst
information 1 had received that - wag working on the Atom bomb, however,
I did not tell thig to RUTH, T saigd to RUTH I know that T am working
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on the Atom bomb. Then I said no, I won't give JULIUS the information..
The next day I changed my mind and told RUTH to tell JULIUS that I
would furnish him the information, .

"Then I told RUTH to tell JULIUS the following information: -
I described the approximate amount of the population at lLos Alamos, the
approximate size of the project, and the names of some of the personnel
working there. I think I mentioned the name of OPFENHEIMER and UREY
88 connected with the Project.

"In the first week of January, 1945, while I was at home
in New York City on furlough, my wife and I visited JULIUS and ETHE
ROSENBERG at 10 Monroe Street, New York City, N. Y. . At that time 1
vas IhtFoduced bty JULIUS to ANJEy who JULIUS said was MIKE's wife,
I knew that JULIUS was referring to MIKE VICH whom I had previously
known at Brooklyn Polytech, The five of us talked for a while and
then ANNE left., I remember that ANNE put on her coat and when she got

"After ANNE left RUTH and I ana JULIUS and ETHEL had dinnmer
together and spent the rest of the evening in the apartment, After
dinner we sat around and talked and JULIUS asked me what I was doing
at Los Alamos., I explained to him that Scmeone would bring to me a

function properly. JULIUS asked me how the A¢om bomd was detonated, I

"JULIUS then told me what he vanted me to get in the vey
of information for him from the Los Alamos project, He gave me 8. . . L
general description of how the Naval Atom bomb works, JULIUS cautioned

before we left JULIUS' apartment, JULIUS got out the side of a Jello

box. While RUTH, ETHEL and I watched, JULIUS cut the side of the

Jello box into two parts, with a pair of scissors. He cut the side about
half way through perpendicularly and then continued the rest of the cut
at about a U5 degree angle. He handed me ghe portion with the pointed
edge.
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"JULIUS then said that ANKE would be glven the other portion
of the side of the Jello Box, He then said that ANNE would meet either
RUTH or me in front of one of the main theaters in Denver, Colorado at
such time as I would have information that he wanted about the Los Alamos
Atom bomb project. He gave me the impression that these arrangements
were tentative, He told me that ANNE had beenm there that night so she
could identify us, and we could recognize her,

"I have read the above statement consisting of this page
and six preceding pages. Tt ie true to the best of my knowledge.

"DAVID GREENGLASS

"Witnesses:

JOHN W. LEWIS, Spec. Agent, FBI, RYC
JOHN A. HARRINGTOM, Special Agrent, FBI, NYC,"
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XVII. STATEMENT OF DAVID 0 MYLES o
J. LANE, CHIRF ASSISTANT U.S. ATTORNEY, A i
SOUTHERN DISTRICT OF NEW YR
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Now, David, before I ask Jou any questions I am going to advise

Jou - as we always do - of your constitutional rights. You hawve
talked with your attorney Mr. Gary, and hec has explained to you that
you don't have to answer any questions that might tend to ineriminate
Jou, and you understand that these may be used against you at a
subsequent prosccution. Is that understood?

Yes.

And you understard that this is made voluntarily - with no promiscs?
I agree with *hag, :

Will you tell us where you were born and when?
I was born in New Yark City on March 3, 1927,

And Jou are a marricd man%
I am married,

‘And a father of children?
. T have two children -~ a girl four and I guess the other girl is two

months' ol4d.

Yhen and where were you marriced?
I was marricd February 29, 1942.

And what was your wife's maiden name?
Prince. - :

Ruth Prince? And how do you spell Prince?
Yes, Ruth P-r-i-n-t-z.

i1l you tell us some thing about your educational backsround? .
I went to grammer school and then Junior high school. o




L [

T 65-15348 s

Q. What schools® _ T : &

A. P.S. #4, Junior High School P.S. #97, and Harren Aviation High :
School, and then Brooklyn Polytachnic and rocently Pratt Institute,
I completed high school; and T did one semester at Poly and I was
in my second semester at Pratt when T told them I had to work nights
and it interfered with my schooling - so I just dropped it.

Q. Then was that? '

A. In October, 1948.

Q. You were inducted into the Army in April - 1943 -~ is that right?

A. Yes. . . :

d. You were drafted?

A. I was drafted.

Q. And you were discharged from the Amy in February, 19467

A. Yes, last day in February, I belicve it was.

Q. beruaxy 28, 19460 :

. Now where did you have your prelimiary work in the Army?

A. Aberdeen, Maryland. :

Q. After you were inducted you received your basic training in
Aberdcen, Maryland?

A. Yes, in Aberdeen, Maryland.

Q. Now, when you reported at Ft. Dix, jour induction center, I assum
you told them your occupation - and what was that9 -

A. Machinist,

Q. And where were you a%signed?

A. Aberdeen, Maryland for basic training and whatever training they
wanted to give me.

Q. How long were you at this particular spot - Aberdeen? b g

A. I think until the middle of the summor of 1943 ~ July, I guess.:

Q. That was just a period of three months. o

A. o

Io_s, about three months,
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Q. What sort of training 4id they give you there? L
A. They sent me to basic company where they taught me elcmentary -

thingzs and soldiery. Then I went to basic machine school, which
vas to last about thirteen wecks, but after two weecks they sent me
to ordinance school. That was not training at all - that was
making parts and things like that.

- Now while you were down here at the unit ground, did you have any

contact with Rosenberg?
(nly as a brother-in-law.

He didn't say anything about obtaining any materiale
Did you discuss itg '
Never discussed it - never mentioned it to me.

Did anyone mention it to you?
I don't believe so.

And from Aberdeen, where were you sent?

I was sent out to California; I met my outfit at Ordinance Base
Battalion, and my particular c¢ompany was heavy vchilces. We were
at General “otors Plant Arscnal at South Gate, California. That's
where we lived and worked.

“hat was your partiéular job out there?

I worked as a machinist. After a number of weeks, I think about
two or three, the job was done. Tk Just went up to the mountains
for a rest. -

"hen was it completed about - the job%?
At the end of August.

August, 19437
Yes. oy

B

And from there where did you g0?
Vle were up in the mountains for two weeks, I think,

That was your next assignment?

As & wit wo travelled from that place to Santa Anita, an Ordinanco
Post, where there was a race track, and we didn't do anything there..
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.¥hat do you mean by that?
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Q. ;ﬂbw long were you ﬂiere‘! - e

A. © " To.Pt, Ord, California - the Prisidio of Monterey, near Monterey
Bay, right on the Bay. e

Q. As a Battalion? ‘ )

A. Yes, we took up duties of running the post. It was one of these ~
preliminary to overscas movement. Every unit is sent through
and screened and that's what we did in the way of ordinance; I was a
machinist. ' ‘

Q. You were processing the machinery for the Pacific?

A. Yes. ‘

Q. How long were you there?

A. A period of three to four months - I don't know.
I woent on furlough from there; I think I did.

Q. That was your next assignment? and where? ‘ :
A. Pomona Ordinance Post - the outfit as a group again. Our assignment
was the complete overhaul of tanks. We would take them apart

and run the motors scparately. I worked in the machine shop again
and the inspection of parts - things like that. _

Q. Then where did you go?

A. Then we moved from there to Mississinppi Ordinance Plant, near Jackson,
Mississipni, '

Q. That were you doing there?

A. Then we got P.0.M, - Preliminary Overscas Movement. Everybody got a
test on the job to see that everybody Encw his narticular job.
Then each one was given basic over again; how to put on gas masks, and
so forth and so on. e were suprosed to be a basc battalion -
rear echelon. I was taken out of my outfit and sent to — some placo.

Q. How long were you there? A

A. A week or so and then I received orders to go to Oak Ridge.

Q. Did you ask for it or woluntarily request ite b

A. No.

Q. = “Did they procoss you for that?
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Q. Did they examine you first?

A. At Oak Ridge they did.

Q. I assume they were careful about selecting people they wanted to
go there,

A. They were looking for specialists and technicians 3 and I believe
they went through the cards in the file and those went, .

Q. You dian't do anything to get there?

A. Not at all -~ T filled out the loyalty form, I guess.
I lcarned that all my friends and associates were all spoken to
about me,

Q. When you arrived out there, did they give you any special in-
structions?

A, They told us just keep quict wntil you are sent; we were given a
security talk; that whenever we came into contact with anyone
we were not to talk about it. :

Q. They warned you that it was hichly confidential.,

A. I didn't work there; they gave us the security talk and then
we were processed. I was there for two weeks and sent to Los Alamos.

Q. Who gave you the talk at Oak Ridge?

A. He looked to me like a civilian; must have been Army Intelligence.

Q. When you got to Los Alamos, did you get another security talk,

A. Yes.

Q. And what did they say?

A. They said it was highly confidential and that we were subject to
prosecution - so on and so forth, '

Q. And that it should not be divul ged? _

A. Tat's right, and they said nothing should be diwvulged. )

Q. Was it given by another civilian? )

A, It looked like a civilian to me,

Q@ Did":they process you again? k

A,

We were screened once at Oak Ridgc.
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Q. hat were you doing at Osk Ridgo? -
A. Nothing. .

Q. And at Los Alamos? . :
A. We went to work; first of all thero were three main shops, onc was
, much smaller than the other two. The forcman of tho shops intervicewed
me and I kind of got out of those two. To third man interviewed
me and T said T 1iked him and I said I would takc this job. ‘

Q. Tere they all Army?
A. No, civilians.

Q. What was his name? This man that you liked.
A. Some French name -~ I knew he was from Detroit, Michigan.

.Q.  Was he a sergeant? That did they call him?
A. He worked for another boss; this boss was an Army Sergesnt by the
name of Fitzpatrick. ,

Fitzpatrick was your director?
Yes.

Did he give you another talk, too?
No, he never gave me a talk,

Where did they assigm you?
In the shop there.

The experimental lab.?
The experimental shop.

How did that opcrateg o '
The two other big shops took care of things done with machinery,
that they couldn't handle in the small shop. This particular shop
was on a rush-job basis; if they nceded something in a hurry, was
about to set up his experiment and neglected to put in an order for- -
it, he was stuck, he would come down and have something made; also if .
a scientist or mgineer would feels Well, I think I got an idea this -
way and he didn't want to go and give it to the big shop and walt wocks
- for it, he would come to us, we would do that; besides that, the . .-~ .
overflow of the big shops would come to us, too. , L TR
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Q. How many people were in that shop?

A. About 10 peoplg all together,

Q. How long were you in the shop?

A. Almost 2 years, I guesss from 1944 to 1946.

Q. Aucust, 1944 to 19462

A. Yes.

Q.  Did you cventually become head of the shop?

A Yes, T did. :

Q. Then did you become hecad of the sho;ﬁ?

A. The end of 1945, I belicve,

Q. Did they make you forcman?

A. Yes, Fitzpatrick made me forcman.

Q. Did they up you in prade, in rank?

A. No.

Q. Yhat were you when you came to the shop?

A. T/5 - equivalent to corporal; later on T became a T/4 vhich is

. equivalent to sergeant.

Q. That must have been interesting work?

A, Very interesting,

Q. Especially when these scientists themselves would come down?

Ac Yes. [ '

Q. That they were probably doing was sharp-cutting the main office
to come direct to you? -

4. Fitzpatrick was a personal friond - knew a lot of these fellows,:, ..
A lot of them were not supnosed to use the shop; but they got. .7« ;.
ticd up and we allowed them to use it, so they used it quiteab:[t; -

Q. I'suppose they felt they could save time® * ~

A. They did save a lot of time that way.

Q. If they had not come direct to you, I suppose they would have héd to

submit their ideas to the heads and go through several conferences, and
mayble take wecks.,
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That's right, and on desionin

sis, At.hey Kad to go through a whole
rigamarole and had to be decided by a panel of scicntists, whother
it was the correct course; if thay didn't docide it was right, it was
thrown out,

This way thay felt it would be all complete before they went to .

the panel and the pancl would have to accept 1t,

They dide I wouldn't say whether that was all for the atomic bomb;
maybe they wore working on thadr owmn private rescarch, I can't toll,

When they would come to you I assume they would discuss it at

somec length?

Here is the story on that: Even when I wasn't the forcman of the
shop, the scientists would come into the shop, and the man who was in
charge would assign a man to work with him. Throe of us would stand
around and talk, giving cach his own opinion, and after somcthing
was decided, upon, the machinist who was given the job would do tho
Jobe : :

In that way you lcarncd as much about the thing as the scietists dig?
It was poermissible. .

It was a good spot to lcarn what was going on%?

It was much better than tho other big shops. The big shops are
strictly — a blueprint came through and you followed the blueprint
without asking questions or saying, I don't think this is going to work
this way. : :

Did these scientists have their blucprints with them?

They would make a sketch; sometimes we would get a blue-print alrcady
made, he would make a sketch and say I want it like this. I would say
I don't think it will work that way. He said hc wanted it to do this
and this, and we would come to a compromise and change the design
slightly. That way, of course, I did got to lcarn a lot about

what was going on. ‘

Then you became foreman you probably lcarncd a lot more, didn'tq
you? : A
It was the same all the way through, It wasn't as though thoy were -

hiding anything. And cven when T wasn't foreman, at times thcy would. - -

call me over on a job to look at it and say what I thought of it; so
Idid lcam quite a bit. Then there were some scientists and engincers
would come in and wouldn't want to work with anybody clse, and would

ask to work with me. .
'\':';" l-,. :l
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"ho worked with you - did Uro¥ffork with you? , .
No, I don't think - not Urey. He was in charge, as far as I know, _

Didn't he ever como domn?

- Not to my shop, if ho did. There were a lot of lessor scimtj.éts.

istiakowski, but ho was in charge of my whole group or unit — he -

fid any of the big ones come in? :
K
“was the boss, and vhen he would come down to the shop, we would

kind of straighten up, you know. He would look around, ask how things
aro, and would bo off some othor place. :

How 0ld a man was he?
Over 50, I suppose.

Did Oppenheimer cver come down?
I don? ow. I have seen him around, but don't remanbor if ho
was in my shop, another lab. s Or what.

Tho wére some of the other scicntists that came in%
Dr. Rudolph; Dr. Linschitz; and there were so many other people
I can't remember. I remember an Englishman,

TWas Dr. Fuchs ever down there?
Not that I know of. I don't think I have cvor scen him,

Tell me thiss When they would havwe you make up these special parts,
did thay cvor take you to any part of the installations to try and
fit this into any other part?

No, they never did that kind of thing, It wasn't for that purposo;
somctimes I would take 2 measurement, ' -

Did they cver let you sce the actual construction of the bomb?
No, but I worked on parts for them.

You never actually saw a model, or did they tell you how big it was?
Fell, some scicntists did tcll me about how big, yes.

"ho wore they? 2
That do you mean by how big it was?

The size of the bomb itsclf?
You mecan the whole bomb, or just the.
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A. The whole bomb I was allowed to understand was quite large — 4 . - -

Q.
A.

Q.

Q.
A.

Q.
A.

Q.
A.

Q.
A.
Q.
A.
Q.
A.

Q..

A,

B-29 had to be refitted to put the bomb in, and the exploding material
was only about the size of a bascball, -

"™ho told you?
Ono of the scicntistss Dr. Emanuc Schwartz.
I guess he is a doctor,

Did jou sce any of the oxperiments in connection with the bombe?
Yes.

That experiments did you witness?

I would go into a lab. to put up a tool rack, let's say, and a
sctup was boing made on a chemical experiment. Then I made an ,
apparatus for various experiments in my own shop and we worked them
before they went oute So I knew what tho experiments were about
usually. A

You were making this in conformance with blucprints you would
receive from various pconle?
Sometimes; somotimes no,

How could you -‘make an apparatus without a blucprinte?
You go through a wholec business with draftmen and so on. We had one
draftsman in our offi co.

You had a sketch to make it from?
Yes; and we would go over it, go back to the draftsman and he would
zive you a drawing just for these typo of jobs.

Did you have any talk with any of the persons who witnessed the actual
experiments of cxplosion?
Almagorda....I don't know 1f this is rermissible.

You saw some of the proliminary experimonts in connection with the
bomb, didn't you? . e
Yas.

AL various times you worked with the various sciontists in making
“apparatus for the conducting of exreriments? et
"ch. ma e -
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They would come in with sketches you and you would discuss it with =~
them and discuss the various component parts of the Bomb at various .°
times? B .
Yes,

And among these individuals was a Dr. Schwartz?
Yes.

¥r X Davidson?

I1%bn't think I ever - he ever came ut to have anything made, but
Schwartz did, but Dr dolf and Dr.fLinshitz and another guy, a Russian
from Los Angeles.

You did discuss the making up of the Bomb with Schwartz?
Yes.

When was that, do you recall?
I think it was over a cup of coffee in a cafeteria.

When?
1945, 1946 - 1945,

I understand you to say that you saw the pictures of the explosion
that took place?
I saw the pictures and it was described to me by various people who had
been theres

Where was that?

Alamogordo, New Mexicoe o if LASS
In November of 194} your wife Ruth/visited you at Albuquerque, is that
correct?

Correcte

The. occasion was to celebrate your wedding anniversary?
It was.

She arrived there the latter part of November 19Lhe
Yes.

You were on furlough for a few days, weren't you? .
I got a 3-day pass, plus a week-end.

It was at the closing phases of that week your wife discussed with you,l :
the subject of the conversation she had with Julius Rosenberg?

That's right. N ey
PR Pt R B
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Q. . -TA1X you tell me to the best of your recollection what that. - &
"~ ‘conversation was? o A ET

A. e went for a walk out Route 66, that is past the city limits of
Albuquerque; when we almost came to the Rio Grande, she started'a .-
conversation. She told me that Julius Rosenberg mdw _
first of all, she told me that they had annroached her —~ first she
told me that I was working on the Atom Bomb Project, which was
very surprising to me. I at the time haed not known I was working
on the Atom Project. I knew it was a seientific project, but I told
her that I did know that I was working on the Ltom Bomb Project;
actually, I didn't. I asked her where did she get this information
from and so she told me that she was speaking to Julius and Ethol
Roscnberg and they had told her that I was working on thc A Bomb,
and then she told me the conversation that went on between her and
these two other people, Julius and Ethecl Rosenberge

Q. That did she say?

A. Julius had said to her that I was working on the A Bomb and he would
1ike her to tell me that they would like information for the
Russians, and my wife told me that she had felt she didn't want
to do this, didn't want to tell me about it and Ethcl Roscenberg
then told her, well, at lcast let him know about it. So this 1is
what shc was doing. Then I heard this information I was very
much teken aback — frichtened, worried - and I didn't say anthing
in the way of giving information immediatcly, and she sald well
they told me to tell you to think it over and I thought it over and
the noxt day I said to her I would give the information.

Q. During the interim from the time your wi fo told you what Roscnbergs
wanted and the time that you decided to glve the information, dd
you contact anybody - did you consult with anybody as to what you
should do?

A. I didn't.

Q. *hat was the reason you decided to do this? »

A. Rosenberg said to her to tell me that Russia was an ally and as an
ally she was entitled to the information. That was the main factor
that decided for me to do this. R '

Q. Did it cver occur to you that although that was a fact that Russia
: - was an ally, if thcy were entitled to the information, they would -
" have gotten it from the United States Government? Did that thought
- oceur to you at that time? S
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A. It never entered my mind I don't think; I don't know what did it
to my mind actually. “

Q. Having made up your mind to. do this, and having told your wifo
the next day that you would do this for Rosenberg, did you then give
her some information? , -
- Ao I don't think I gave her any information.

Q. Arc you sure you didn't give her some information?
A. I did. T told her what the instalment looked like, how many
people were thera ‘

Q. "lere there among the names of the pcople some who were scientists
like Urcv?

A. I don't think I gave her any names; I gave some of the big names
I know were working on it, _

Q. * And names of people who misht be susceptible to this particular
cause? :
A. Yes, I digd.

Q. Then did you also tell her that you would be home on furlough within
a month and that you would in the meantime corral a lot of this
information you would give Julius when you got to New York?

4. I may have. . ' ’

Q. From the time that you told your wife that you would get this
information for Julius, you became more alert then as to what
was going on at Los Alamcs?

A, Yes. T didn't cxactly; what T was looking for, I didn't have a
conception of how th.c Bomb was mado; it was only when I came on x
furlough that he had described approximately how the Bomb worked; then
I knew what to look for. : :

Q. “hen your wifo was talking to You about what Julius had said, did sho
tell you that Julius had given her 150 to help nay her cxpenses - - _
to Albuquerque. from New York City; did she tell you that at that timo, -
you don't recall? R

A. X don't recall. Thenever it comes to money I get a blank spolle -

Q. - “You returncd to New York about a month later, around the 1st of
January, 19457
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A. 7 Yos, ‘ 1

Q. Did you take dinmep with Julius and Ethel whon you were ht:‘re~ on -
your furlough in New York in January, 19457 :

A Yes.

Q. Tho was present at the dinner engagement when you arrived?

A. There was Anng _Sidorovich and Ethel d Julius Zsenberg and mysclf

‘ and my wi fe. | M -

Q. How long did Annc remain in the party?

A. An hour or so.

Q. Thile she was present, was thore any discussion about Alamos or
tho Atom Bomb?

A. No.

Q. How 1063 after she left did Julius start to talk about the Atom
Bomb? '

A. To my rceollection, it was after supper. Vhat difference does it
make before or after supner?

Q. Not hefore supper? ’ o

A, Just a little bit - he said something to the effect the reason we

were invited to the house was because Anne was there; she would get
to know who we:were and she would be the one to come to Albuquerque
to pick up information; it just happened anyhow,

After supper you all sat around there and must have alrcady had a
rcal long discussion?

After supper he explained to me how the Atom Bomb works. That he
actually described was what the Russians already knew.

€.

Tlas that the first time you actually kncw of the working of the Bomb?
Yes. '

Did ho tell you why he was explaining to you the mechanics of the: -
Bomb® e

He sald, now I will explain and you wnderstand what we are looking =
for; you tcll us vhat has gone on in the making of the Bomb, give us
material, mothods of use, experiments necessary. R
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Q. During this conversation, I assume that both Ruthand Ethe
were present?

A. I think most of it went over their heads.

Q. They heard the conversation?

A. It didn't mean anything to them, except the fact that it had

: something to do with an Atom Bomb.

Q. Did Julius tell you where he received this information about how
the Bomb worked?

A. No, he didn't tell me exactly how. I gather he told me he was
working for the Russians; he didn't tell me who gave him the
information. -

Q. Did you ask him?

A. Yes. He ignored it; he didn't tell me specifically where he got
the information.

Q. What else did Julius talk about on this occasion?

A. Then we spoke about methods of meeting Anne Sidorovich and then
I think it was my wife and myself--you see, at the beginning of the
evening Julius said that she would be the one s but maybe she
wouldn't, there was a possibility she wouldn't be the one to pick X
up the information; then, at this particular moment I think it was
I who asked him what happens in case she doesn't come out, and-—
was 1t myself or my wife who asked that-—-I think it was my wife,
and he said "we will give you something to identify? amd he and my
wife and Ethel went into the itchen, and this I am certain of, I
was not there at the time; I was wandering around, either listening
to records or looking at a book; then they came out with the Jello—-
the side of a box, this side (indicating) the one with the recipe,
except it was a darker colored box, and it was cut in this fashion
and I cut the part marked DG; I didn't see it at that time, but I
saw it later.

Q. When you got back to the apartment?

A, =

Yes, my wife showed it to me.
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"as thero any discussion at all about the way that the informa tion
was to bo transmitted 1f Anne appcared on the sccno? I
I don't remember exactly what was said about that, I Imow some
method was worked out that they would meet cach other, I think in
front of a Safewgy store on Contral Avenue in Albuquerque,

*as’ there anything said about Denver, Colorado,
Yes, they would meet outside a theater in enver, it was all
tentative, This wag all before this (indicating tho Jollo box).

Do you recall that there was some conversation about a mecting that--
& mecting with Anne in front of a theater in Denver, Colorado?
Yes, Anne was to be the courier. w wife Was supposed to meet her,

was to be there?
Yes. .

And the information was to come from Ros cnbergs
Yes, from Julius,

Hho was Annc and hoy long had you known her? S
I hadn'tJmown Anno unti] he introduced me » but I knew her husband,
Mike Sidoro 3 I knew him previously to going to school with him,
also because he was a friend of Julius, I wasn't on intimato terms——

Is he a Russiang’
I presume hetsg Russian, yes,

That did he do for g living?
An engincer,

Chemical? %
in ehgineer of some kind,

as he a Communig ¢7?
I thought he was,
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Q. DI you and Julius talk sbout how the bogb was dotonatod? -~ ¥F
A. At this particular time? : BRRRER 2
Q. Yes, after dinner.
A, Yes, yes — he was the onc who was doing the talking,
Q. He told you how it was dotonated?
A. Yes, at that time he t0ld mo.
Q. Tas there any referonce to recruits among the workers?
A. Re told me, also, that T should give him a 1ist of all the neonle
.on the project who scemed susceptible to giving information to the
Russians, ,
Q. Yhile you were talking to him, did you make any sketches for him
at that time, for Julius? ' <
A. I don't think so.
Q. At any time during the furlough did you make any sketches?
A I think I made a couple of lens.
Q. 4nd he took them, didn't he?
L. Yes, I suppose he did,
Q. Did he mention anything about moncy? Did Jou get any moncy?
A. I didn't get any moncy.
Q. Nid he mention you misht get some?
A. He said he would take care of expenses, T thought my wife coming
out there——something 1ike that,
Q. Did he say anything about having fumished expenses before for your
‘ wife's tring P ' , '
- A No, never mentioned that to me.
Q. And did you give him any more namce of these sciontists who wera S
out there? 4 e
A. Not that cvening. : .
Q. Any time during the course of the furlouch? t
A.

. o Y
‘d JAH3 APK ' _ .“)

-17-

SEC

Yes, when I gave him the sketches, I did,
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Q-  You éaw him skotches on other occasions?
A Yes. o :
Q. In New York City did you givo him sketches?
A. Yes.

Q. "hercabouts?
A, I don 't_ rcmember.

Q. At your home?
A, At my home,

Q. Stanton Streoot?
A, 266 Stanton Strect.

Q. Vas he after you all this time, dunning vou to give him more
information?

A. Gh, yes, always, trying to get me to give information 3 actually
I didn't hawve too much information and then again I was on furlough.

Q. Did he introduce you to anybody else during this furlough neriod?

A. Sce, that's I don't know whether, it was on this furlough
or on a later furlough, but he introduced me to somebody. T think
it was on that furlough in January » 1945, that he introduced me
to a man, T don't know whether he was a Russian—he was white—
Julius called me and made an appointment; he told me that he wanted
to see me one night during e woeck angd So I borrowed my father-
in-law's car angd went up to First Avenue, somewhere above 42nd
Strect it was, 1 parked beside a saloon, not far from a saloon,
and he came over to the car, looked in and went away and brought back

and told me stuff about it, I suppose; I
on driving, PR RE
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Q. TWhere was Julius at this time?
A. No, he wasn't there; we left him. He went home. I
think we came back to the same spot in about twenty

Q. Did he try to question you about the lens?
A. Yes, about the lens mold. .

Q. Had you already drawn a sketch of that lens mold for
Juliusg?
As TYes, earlier in the week.

Q. And this man asked you more about it?
A. Tell, yes, but whatever I gave him in the sketch was
all that I knew about it at the time.

Q. - And I suppose subsequently you learned more about it?
A. Oh, yes; I had already made some.

Q. From the sketches? o

A. Yes, I made at Albuquerque a number of them and after
he gave me the impression--he told---told me what
it was, I knew.

Q. You knew what it was to be used for?
A. Yes.

Q. TVell, then did you have any more talks with Julius
on this furlough visit about the information relative
to the atom bobm?

A. I don't think so.

Q. Then you went back to Albuquerque?

A. Yes.

you got back to Albuquerque sometime in January
of 19457

A. YeSo ~' . ) h : . . o
- AL . E
aa? Raw et R . --

minutes and I dropped him off again. - fnr i

e s - 70—
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When did hreome down there? '

Six weeks later.

Did you have any communication with Rosenberg during
that period of time?
No, I didn't.

But I assume'you were very alert to picking up informa-
tion?
I picked up information yes.

Did you make any record of it at home?
No records, just in my mind.

After Ruth came down there did You and Ruth discuss
the gathering of more information?
No, she just told me, she Just showed meshe had the tag.

The card?
The card; that's all.

On the first Sunday of June, 1945 you received a visitor,
a man?
Yes.

Yho was that man®

Harry Golg.

Could you recall the events of that particular day?
Do you recall how he identifiéd himself?

' Yes, he asked me my name. ‘I told him, he showed me

the tag. I took the tag out of my wife's wallet and I
showed it to him., It fit, and we were identified. He
asked me for the information. I told him I haven't got
any right now, I'11 have to get it for you, so he said
I'm coming back later.
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Q. During the interval that transpired from the time of
his first visit until the time when he appeared the
second time in the afternoon, did you gather this
information together? -

A. T delved into the recesses of my mind and brought it
forth and. put it down on paper,

Q. How did you-put it down on paper. Yhat did you put on
to these papers?
A. You mean what I wrote about? I told him about lens molds
: in much greater detail, about the growth of the project,
I also gave him a pretty substantial 1list of names of
both, possible recruits and of scientists who worked there.
O:Z(%istiakowsky, and I told him of course O eim who
wak\head of the project,YBohn who was known as Baker,

Q.  And did you put down anything about that proceds that
you spoke about that Fitzpatrick had built?
A. Tt wasn't built at the time.

Q. Did you put down sketches of the various parts?
A. Yes the lens molds.

Q. Any other skethces?
A.  Just molds. Almost the whole thing was getting it right,

Q. Anything about stainless steels.,
A. No I told him nothing about that.

Q. You gave him sketches of various parts that had to go to
make it? B

A. . I gave different types of .lens, of the experiments on

: using them. T gave him sketches and various things that
went into the make up of the bomb., I think T remember
now all I spoke to him in person, I told him we were
making high-speed cameras. I don't know if it was
classified. ’

Q. But did you have much'conversation with him, the meetings
were quite short.
As Yes, 1 don't think he was there twenty minutes,

T e s am —wm e e
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Q. To the best of your recollection how many sheéts of
paper did you think that this information consumed that
you had written on roughly?

A. Three, four.

Q. Do you recall if you wrote on both sides of 1t?
A. The ones I put drawings on I don't think I wrote on
both sides. :

Q. But 6n the other cnes you think on hoth sides?
A. Yes, in pencil. .

Q¢ Did you put it in an envelope or loosely? .
A. I think the envelope was sezled,

Q. Did you put it in ah envelope?
4. I don't think so, he was supposed to read it.

Q. Did you put it an envelope or hand it to him?
A. In an envelope.

Q. Looseleaf paper?
A. lined paper.

Q. Then you and your wife left the apartment with him?
A+ Ve vent with him to show him the way.,

Q. And you walked for a short distance?
A. e went to the USO and dropped him off,

Q. And then before you dropped him off didn't he give you a

_ package containing money?
A. No he gave me that in the house,

Q. Before you left the house?
A. Yes,

Qs  You put it into your pocket?
Ae T put it in my pocket in my blouse,

-123 -
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Then he gave you this package you felt it. Did you know
there was money in it?
I figured it was money.

Did you say anything to him?
He said okay? Yes I said it will be enough.

Did you say it was enough for now?

It's enough for now meaning of course I said it's enough
meaning of course it's enough for now. He said something
to the effect that he would be back. I said okay. e
didn't mention any specific time of his return.

Did you talk with anyone about the expenses vwhich you had
to meat because of your family circumstances?

Yes, Harry Gold. I remember talking about that., I
remember saying that my wife had Just had 2 miscarriage
and cost me a lot of money for doctor bills and medicines
etc. He was very sympathetic about that and about the
place we lived in. '

Wasn't it right after that he gave you the envelope?
No he gave it to me before. I said something about I
guess I need it,

But did he positivély say he would be back again?
Yes he said he'd be back. Of course he never showed up,

From the time that Gold left did you still contimue to
obtain information dovn there?
T didn't gather it so much as it was sinking in and it

‘gtayed there.

From that time on did anyone ever ask you again for this
atomic information?
Then I came back on furlough.

That was the next time?
The last time.

- 12l -
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Q. When was that?
A. In 1945, in the Fall I came back.

Qs Then you came back in the féll of 1945 did you see Julius.
Rosenberg at that time?
Ae Yes. ’ )

Qe At that time did you have a conversation with him?

A. I don't romember the exact time and place of these
conversations but I know it happened. Either I was
wglking with him or I went up to his house to eat, he
took me once to a place to eat and the moving pictures,’

Qs In New York City, in Manhattan?

Ae Yes, he treated me and places like that. So during these
times there was always conversations and when we were
alone he biought the subject up. Of course I gave him
that description I gave you there.

Q. Of the hromb?
L. Of the bomb,

N. Did he write it down?
“Lie I wrote it down.

Q. ind gave it to him?
L. .nd gave it to him.

Qe In Manhattan?
A. Yes.

Q. Vas that sometime in September or Octoﬁer, 19457
A« In that furlough in the Fall I don't remember the exact
date,

Te Did you give Lim more sketches? Sk
4. Oh yes I gave him a complete description of what I PR
knevi. : R

Qe Tith sketches?

fie Yese - o
' f‘m:
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Q.

A’tc

A.

Did he say what he was doing with them? =
I knew he was giving them to the Russians.

» Did he say he was giving them to the Russians?

Oh yes he said to me originally he was asking for
information to give to the Russians. It was obviously
to give it to the Russians that he originally recruited
me on that plan.

I'm trying to get to the actual fact that he was again
in the Fall of 1945, that he was giving it to the
Russians.

He said I'm giving this to my friends.

Was Ethel present in any of these occasions?
Never.
RO €4 35 s o
Did EtheltdIK to yoy about it?
Never spoke about it to me and that's a fact. Aside
from trying to protect my sister believe me that's a fact.

Did you tell Rosenberg in the Fall of 1945 that you were
anticipating gretting out of the Army?
Yes.

"hat did he say?

. He said it's all right but can you get a job up there as

a civilizn? I said yes.
He said stay there, I said I'm coming home.

Did he say why he wanted yda to stay there?
Yes Bo he could get more information.

. You were discharged shortly after that?

In 19lléo

Then? .
The last day of February, 19L6e

o
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Q. Between the Fall of 1545 and February, 1946, did you
8111} contime to gather information? P
Ao Nothing.

Qe In your ming Jou 4147
L. In ry mind yes but I gave no information,

Q. Did Roscnberg ask you for additional information after
the a1l of 19452
Ae I don't Xnow,

Qe How about vhile you were working with him?
Ae No.

Q. Lfter you got out of the army in February 28, 19)6,
¥ou returned to your home in New York City and after a
few months you heczne a2ssociated in business with

Posenberg.  You were partners in the SR Engincerine Ca.

1 Yes.

Q. And you continued this arrangement until the company
¥as incerporated known as thefMachin

i, Yes, i

Q. Vhat was Jour position with the company or corporation,

A. T was shop foreman in actuality, my title was Vicew
President,

Qs Tho was “resident?
Ao Julius,

Q. THho w23 Secretary?
Ao I‘Cy brothero

Qe Pho was Treasurcr? .
Le Thich one, Machine Produce?

Q. Yes.
iie DaVi’..
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You all collected an equal interest 1ﬁ thée corporation?
Equal interest but David Shine had preferred stock.

Who ovms stock in it now? _
I frankly don't know exactly. I don't wwn mine.

That happened to it?.

I signed-it over to Julius for a promissory note. I
quit 6 months before I signed it over. I gave it up in
Jamuery I thinke.

Did you get enything for it?
I was Jupposed to get a note.

For how much?

4 thousend dollars. My wife wanted about $2,000. I
figured it's a headache, a note's a note whether he gives
it to me or not it was lost money any way. :

Did you draw a salary from there while you were there?
For a year I drew 855. a week.

Did you get any other monies? Thile there?
Yes I cot other monies,

That did you get? ‘

I got monev from Julius whenever, there were other times
when'we didn't take any money at all and I needed it,
Julius had money, I went to Julius, look I need money
and he would give me money. :

How rmuch? %
Lbout a thousand dollars .all told.

MR, LUJE:

Qo
A.

Didn't he at one time -tell you -that you should go to MIT
under the GI till of rights?
Yes, he did,-

o
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Did he tell you why?

That was one of the schools that he wanted me toattend.
He wanted me to attend one of the better schools, MIT or
University of Chicago. V¥ell, almost anyone of those
schools. The idea was I should become a soientist, and
work along with these people I had known in Los Alamos,
and be in a position where my voice, what I said had
welght to it, you know what I mean - all for the purpose
of espionage, too.

Did he say that?
He said that secondarily, but he did say also for that

purposes.

Didn't he say, gt one time that you ought to enroll at the
Universj Chicago at Russian expense?

Yes, of courdd, this was supposed to be at Russian ex-
pense; yes, certainly.

Did he say he could arrange it.
Yes, he said he could arrange it at Russian expense.

Did he tell you what the details were?
He told me to tell him what I wanted.

When was this conversation?
The last, recent one was 1948, yeh.

September, 19487

Noe. Sce I went to Pratt Institute at. night--he asked why did I
do that: I said I have to “study for my own benefit,

mechanical engineering, which I was doing before the war.

He didn't want me to go there and study and take care of

it on my ovn expense. He wanted me to go to school full

time, daytime you know, and be obligated to him. My wife

and I hLad discussed that a number of times and we agreed

to stall.

-129 -
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Q. When;was fhis conversation about the University of-Chicago;
glve me the date of that.
Ae It was from 1946 and 1947 he was always trying to.

Qs "hen was the la=st one?
Le In 1948, before September, because he wanted me to enter
the September term.

Qs Would you say about August, 19487 The summer of 19482
Ae Yeh, even before that. Every time a semester was started,
he was aroused, and always talking to me about it. '

Qe Yhen Fuchs was -arrested in Feb, 1950, did Rosenberg come
to you and have a conversation with you?
L+ Lbout a week later.

Q. There did this conversation take place?
L. e walked along the park, on Stanton Sheriff; Hamilton
Fish Park, walked in the park and around it,

Qe How long were you together?
e I would say about 45 minutes,

Qe Vhat did Rosenberg say to you at that time?

Le Said to me I would have to get out of the country with my
family. T gave him the impression I was willing to go;
only thing is I didn't have the money to pay off my debts.
He wasn't interest.d in that, wanted me to go and forget
about my debts; I said I can't do that; those people are
not wealthy people, whztever I take from them is blood
money, and I have to pay them back. That's the way the
convergation was., When I went home I told my wife no such
thing; I told my wife, I dofi't know exactly. T didn't tell
her he wanted me to leave the country. At that time he
wanted me to go to Czecho~Slovakia, a good job was waiting
for me.

Q. Did he give you any money while walking around the park?
A. No, but if I had said yes, let's go, I'm sure it would
have been forthcoming Quickly,

-
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Vhen did he give you the thousand?
Later, after Gold was taken.

Yhen Julius Hosenberg was walking with you in the park and
he discussed the possibility of your leaving the U.S.:

- Tell me why he wanted you to leave the U.s.?

Ae

Q.
L.

Q.
IIC

ell, the reason he wanted me to leave the U.S. is because

Fuchs, he told me was the contact man, was contacted by -
d and Gold was Fuchs' contact man to glve information.

He did not mention Gold by name — he said the same man,

you remember that man out in Albuquerque - I thought and

then I remembered. Lctually this has been far back in

my memory, I really didn't remember half of this stuff,

Anyhow, he said that Gold (didn't mention him by name) said

this man knew me and that when Fuchs was taken in Feb.

he would tell about Gold and he would lead them to me,

and I would have to go and he wanted me to go with my

whole family: puff, disappear! I thought, I figured I

might, so I better not g0.

Lfter Gold's arrest did you. have a converdation with
Rosenberg?
Yes,

Vhere did this take place, and when? ’

The same day, the day my wife came home from the hospital
after giving birth. I remember he knocked on the door,

I got up out of the livingroom chair, opened the door,

there he was. Tt was in the morning, T hadn't gone to

work yet. He had the Herald-Tribune or Times, anyway there
was a picture of Gold on the front page. .[ind he said '
that's your man, look at the picture. I said, You're silly,
that's not the fellow; my wife said it was not him. He said,

.That's the man, :He said, Here is $1000, you're going to

have to start paying back your debts, because you have to
go out of the country. That's the first my wife had heard
about going out of the country, because I never told her
having no intention of leaving the country, I never told
her about it, :

oSy R
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He gavé you the thousand; how was it hade up: 108 and 20s?
Tens and twenties, in a white envelope - regular,

Did you count it?
Didn't count it then.

Did he eeem to-be excited?
Yes, he was excited,

"Did he séy he was liable to be arrested if you didn't u/

leave the country?
He feared he would be arrested; they would pick me up,
I would lead to him.

Did he say that?
Yes. He said get a lawyer. My wife said, That do we need
a lawyer for? .'nd he said he has one.

He had one?
Yes. )

Did he say who he was? '
48 a matter of fact, this man Block he has for a lawyer,
I read in the newspaper, and tRETW&s his name. My wife
remember he told us long time ago when he fought that
case where he was fired as a communist.,

Yho was {ired?
Julius., And that Rlock was the man who fought the case
for him. My wife says that, I don't know,

Didn't Julius come to your house a few”days later?
Ycs.

“nd again have a conversation with you?
Yes. He told me to get up out of bed. He dropped off 84000,

In an envelope?
In a brown wrapping paper, which has subsequently been
found, I hear,

S
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Did he say it was “4000%
He said it was; I never counted it.

He scemcd agitated again?

Yes, wanted to speak to me in the worst way. Vhen he gave
me thc original thousand, we went for a walk and he told -
me 2bout the methods of getting out of the country, I should
tell him what route I wanted to take; and not to do any-
thing until ne told me because he wanted to talk it over
with the Kussians as to which is the best route. The

second time, vhen he came with the 8400, we went down-
stairs and went for a walk again and met a couple of

friends of mine.

Yho vere they,
Hushand an

fe, friends of mine and ry wife: M
Mrs. HermanKgi

Afinsohn, met me on Delancey and Columbia St.
There do they live?
In the .\l Smith projects.

They can corrborzte the fact. They gave you 240?
They owed it to me,

Vhy?

I don't know; my wife lent it to her. Herman went and
bought © something and there wasn't any money to pay the
rent,

How did she pay you this money, cash or check?
Check, I think, o ‘
%hat was said by Rosenberg after.
“hen I saw them I said there's some friends of mine,
I better go over. He said stay on this side of the
street; I said, Look they are very good friends, they will
wonder why I'm passing them up. I went over. He went a
little ahead of me, but they saw him. They paid me the
SLUCe I went down the street with Rosenberg, Te walked
down Dclancey St. to the drive, walked along the drive
to 2 wide-open spot and sat down. it this point he told
me the method of contacting Soviet /mbassadors in each
country, so that I could be aided on my way with’mds,
) 3

passports, and what~have=-you., gt
‘__"'.‘.
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Vhen Julius gave you the $4,000. on this particular
morning, which you just referred to, did he at that
time say anything about your receiving more money?
Yes, he stated to me that there would be $2,000. more,

‘forthcoming from him. Later on, he said when I get

to Mexico City there would be more money.

Did he say where this money was coming from? Did
he actually say it in words?

I can't swear that he did. It is obvious it didn*t
come from the business.

Incidentally, where were the books of the business
kept,

Originally the books were kept - - on the right-hand
side of the desk there's a long bottom drawer - -
(witness interrupted)

Recently when I was there he had bought a filing

cabinet and he might be keeping it in there, I don't
know,

LR, NORTO:

Do you know the name of the accountant that keeps the
books?
Yes.

MR. L YNE:

Tho is ke?

Dr. Isaccse
——————pmaATRRRE.

"hat's his address?
He lives in Rockaway.
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What's his first name?
Yervin Isaacs.

Did Julius say an&thing about getting your passport?
No, he told me I would get a tourist card and I
would get the passport from Mexico City.

Did he say anything about getting a certificate of
vaccination?
He said his doctor wbuld do that.

Vho was his docto GeoRs e : _
Let me think - Dr BerﬁQSrdt = I am pretty sure that's
his doctor's name

Does he have his office in Knickerbocker Village?
NO. ’

Did he have an off{ice in Brooklyn?
I don't know vhere it is.

Did Julius ever receive any gifts from the Soviet?
He received a watch.

“hen?

I saw the watch on his wrist 2 number of times and,
durirg onc of his conversations, he said it was

a Q_fto

From the Soviet?
Yes.

Did he say who it was in the Soviet?
NO.

Did Ethel get a watch?
I don't know,

Did he indicate it was a reward for services rendered?
Yes. . ’ R i

v
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He said that?
Yes.

Did he ever get a decoration?
That was it.

I mean by that - a medal.
He told me that the watch was the only medal they
could give him, but that he was cited in Russia.

Can you recognize the watch if you saw it?
I certainly would. I think it was an Omega and not
a Crotona.
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